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Naši komunikacijski kanali, tako je videti, postajajo tarča nestr-

pnih komentatorjev čeprav gre bolj za agitpropovsko dejavnost 

posameznikov in skupin, ki se ne morejo sprijazniti z dejstvom, 

da družbeno političnih razmer, kakršne so bile pred pojavom 

SVOBODE, ni več. »Sušnik, a se ti je golob posral na glavo?« 

»Vodstvo, spokajte in nehajte skrbet za svoje riti!« »Dajte že s 

temi vašimi dejanji upokojencem mir. Pogruntajte raje, kako 

boste upokojencem omogočili dostojno življenje. Ta vaša orga-

nizacija je za ukiniti, ker se niste sposobni pogajat z vlado, tako 

kot znajo drugi sindikati (?!)«

Ne vem, če so avtorji teh in podobnih komentarjev resnične 

osebe, saj je na Twitterju in Facebooku vsaj 2/3 lažnih profilov, 

za katerimi se skrivajo resnični ljudje, ampak - saj veste. Če se 

skriješ in lajaš in si po postavi čivava, bo mimoidočega vseeno 

malce strah, če ne gre za kakega prehlajenega velikega šnav-

cerja. 

Napadi in nestrpni komentarji so večinoma uperjeni proti pred-

sedniku Janezu Sušniku, ki se mu junija izteče mandat, vendar, 

če tovrstne napade pogledamo skozi politično opredeljeno 

lupo, vidimo, da so »napadalci« v veliki večini pripadniki stranke 

SDS, kar je razvidno iz njihovega profila. In naprej! Če pogle-

damo starostno strukturo »napadalcev« tudi vidimo, da jih z 

nami ne veže nič, kar povezuje članstvo ZDUS, torej nas, sta-

rejših. Gre za »usajanje«, povedano po domače, nergačev, ki 

s takim početjem zbijajo ugled stranke, ki ji pripadajo, ali z njo 

simpatizirajo, in nenazadnje tudi za kvaliteto socialno kritičnega 

diskurza, ki pa vendarle ostaja na kvalitetni ravni še naprej, saj 

je edino pravo ravnanje tako, da se kakršnih koli komentarjev 

na take komentarje - vzdržimo!

 Črt Kanoni, 

 odgovorni urednik
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Za ZDUS bo leto 2023 
»super volilno leto«!
Dva mandata po štiri leta, od junija 
2015 do junija 2023, bosta minila z 
veliko naglico. V tem obdobju smo 
dvakrat spreminjali Statut ZDUS. Pr-
vikrat v letu 2017 in prejšnji mesec 
v letu 2022. Bistvena sprememba v 
Statutu, sprejetem 2017 je bila, da 
društva niso več člani ZDUS, ampak 
so članice Pokrajinske zveze s svojimi 
člani. Občutek je, da smo tako izgu-
bili stik s članstvom na terenu, kar je 
videti pri obveščanju o aktivnostih, ki 
jih vodimo za članstvo. 
Ko smo to pomankljivost zaznali, smo op-
ravili anketo namenjeno vodstvom PZDU 
o spremembi Statuta in predsedniki vseh 
trinajstih pokrajinskih zvez so se zavezali, 
da bodo povečali skrb za informiranost 
članov kar sami. 
V Statut 2022 smo vnesli tudi možnost 
vključevanja v ZDUS tistim organizacijam 
oz. ustanovam, ki delujejo po vsej Sloveniji. 
Banka, vojska, policija, pošta, obrtniki, inte-
lektualna sfera in vrsta drugih panog, to pa 
od nas terja celovito informiranje po vseh 
elektronskih, tiskanih in družbenih omrež-
jih, torej vseh komunikacijskih kanalih, da 
bile informacije oz. obvestila vendarle na 
dosegu roke vsakega od uporabnikov.
V letu, ki mineva, smo uspeli vpliva-
ti na Zakon o rokodelstvu, ki bo sprejet 
v marcu 2023. V ZDUS deluje približno 
170 rokodelskih sekcij znotraj pokrajin 
oz. društev in tako se bomo tudi mi resno 
posvetili ohranjanju kulturne dediščine s 
prenosom znanja na mlajše v delavnicah, 
šolah, razstavah in tudi drugod. Ob pro-
gramu Starejši za Starejše je rokodelstvo 
najbolj razširjen program, ki je v ponos 
vsem članom ZDUS.
Vseslovensko brezplačno izobraževanje 
ZDUS v digitalnih veščinah ob pomoči 
Simbioze se bo nadaljevalo tudi v letu 
2023. Me pa žalosti, da med članstvom ni 
posebnega zanimanja in tu nastaja vrzel 
med ZDUS in PZDU-ji, ki ne spodbujajo 
članov k takemu izobraževanju, saj bo 
znanje rabe elektronskih orodij nujnost 
slehernega od nas v letih, ki prihajajo. 
Težko je bilo prepričati Komisijo za izobra-
ževanje, publiciteto in informatiko, da pot-
rebujemo nove članske izkaznice, ki bodo 
vsebovale vse tiste podatke o pripadnosti 
organizaciji v času sodobne identifikacije 

pri koriščenju ugodnosti, ki jih članstvo v 
ZDUS prinaša imetniku. 
Zakon o dolgotrajni oskrbi bo zaradi refe-
renduma miroval kar nekaj časa, smo pa 
uspeli vanj vnesti skupaj s Telekomom in 
SVK vsebine glede e-oskrbe s posebno 
pogodbo 5000 brezplačnih priključkov za 
tiste, ki so upravičeni do take naprave, saj 
vemo, da poškodbe v domačem okolju 
povzročajo zaradi nezmožnosti klica na 
pomoč na letni ravni približno 500 smrti. 
Še veliko bi jih potrebovali, ampak ne 
vemo, kako bo naprej. 
ZDUS je najštevilčnejša civilna družba v 
RS s humanitarnim poslanstvom, v katero 
so včlanjeni verujoči in neverujoči, sim-
patizerji ali aktivni člani različnih političnih 
strank in tisti, ki jim je za politiko figo mar, 
a bi vseeno radi vlekli »upokojenski voz« 
v smer naših skupnih ciljev, da vendar 
nismo ne od tega, ne od onega. Smo 
pač nekaj posebnega in to posebnost v 
slovenskem prostoru želimo vleči v svojo 
smer. Našo smer! Primarni cilj ZDUS je iz-
vajanje programov, izobraževanje, druže-
nje in športno udejstvovanje, saj zdravo in 
čilo telo v našem obdobju življenja odtehta 
marsikateri obisk v zdravniški ambulanti. 
Poleg skrbi za naše članstvo je ZDUS tudi 
soustanoviteljica MeKoS (Medgeneracij-
ska koordinacija Slovenije), v kateri so še 
Dijaška organizacija Slovenije, Študentska 
organizacija Slovenije in Mladinski svet in 
marsikateri projekt smo že uspešno iz-
peljali skupaj, in veliko jih še bomo. Tudi 
SEKOS (Seniorska koordinacija Slovenje) 
se občasno sestaja, vendar je pri vključe-
vanju starejših, ki sledijo politično stran-
karski usmeritvi zelo restriktivna in nima 
cilja povezovati, temveč slediti svojemu 
usmerjenemu (strankarskemu) prepriča-
nju.
Že pred štirimi leti smo sprejeli Memo-
randum 2018, za katerega smo bili tedaj 
prepričani, da gre za temeljni dokument, 
ki bo vzdržal vsaj nekaj časa. Ker pa po-
litika ubira svoja pota, smo hitro spoznali, 
da ostaja nedorečen, in ga bo potrebno 
popravljati in dopolnjevati v skladu z vlad-
nimi usmeritvami. Vendar pa, temeljna 
izhodišča ostajajo in teh ne bomo 
spreminjali!
Osnovno poslanstvo ZDUS ostaja skrb za 
boljši gmotni položaj starejših (pokojnine, 

zdravstvo, sociala, bivalni standard in hu-
manitarna dejavnost). Vsem tem področ-
jem bi se morali še bolj intenzivno posve-
čati in nekatere reči z našimi pobudami 
hitreje reševati oz. jih predlagati pristojnim 
organom v Državnem Zboru. Ne vemo 
še, katera politična stranka bo zastopa-
la upokojence!? 15. decembra smo imeli 
prvi obisk pri poslanski skupini Svoboda, 
sledili pa bodo vsekakor obiski vseh 
parlamentarnih poslanskih skupin in 
Ministrstev ter Vlade RS.
Volitve novega vodstva ZDUS bodo v 
juniju 2023. Želel bi, da se DU skupaj z 
PZDU poglobijo v izbiro najboljših kandi-
datov, ki jih premorejo. Izbor naj bo pošten 
in naj se že danes vodi skrb, koga bomo 
kandidirali, da bomo po razpisu imeli prip-
ravljheno listo kandidatov. Raspis bo ob-
javljen marca 2023. Nobena skrivnost pa 
seveda ni, da spretno deluje skupina, ki s 
svojim delom in politiko vodenja zveze ni 
zadovoljna in že kar lepo obdobje zahteva 
zamenjavo vodstva. Delo v zvezi je zelo 
kompleksno, zato priporočam, da predla-
gate najboljše kandidate, kajti napoveda-
ne so Pokojninska in Zdravstvena reforma 
pa tudi reševanje bivanjske politike se 
mora začeti nemudoma. Novo izvoljenim 
v organe ZDUS želim veliko modrosti, da 
bi dobro vplivali na odnose znotraj zveze 
in vzpostavili konstruktiven dialog z zako-
nodajnim in izvršilnim resorjem. 
Prijetno branje revije vam želim,

Janez Sušnik,  
predsednik ZDUS 
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Upokojenci želimo več, kot ponuja vlada

Ministrica Stojmenova obiskala ZDUS

V Zvezi društev upokojencev smo 
zaradi vse hujše draginje in inflaci-
je prepričani, da smo z načrtovano 
uskladitvijo pokojnin prikrajšani. 
Februarja pričakujemo uskladitev v 
višini vsaj 7,1%! 
V sredo, 18. januarja smo zato sklica-
li novinarsko konferenco, na kateri smo 
predstavili naše argumente, na podlagi 
katerih pričakujemo več, kot le 4,9 % 
redne uskladitve.
Predsednik ZDUS Janez Sušnik je zbranim 
novinarjem uvodoma pojasnil politične 
odločitve ZDUS od tistega trenutka dalje, 
ko je predsednik vlade dr. Robert Golob 
dejal, da bo »ta vlada« najprej poskrbela 
za najranljivejše skupine prebivalstva, pa 
se to ni zgodilo.
Napoved redne uskladitve pokojnin, ki naj 
bi bila, po zakonski formuli predvidoma 4,9 
odstotna, kar je, roko na srce, med najviš-
jimi do zdaj, se nam preprosto rečeno ne 
zdi zadostna. Potem ko so se zadnje dni z 
zahtevami po zvišanju plač oglasili sodniki, 
šolniki, poklicni gasilci, policisti, vojaki, ca-
riniki in kot zadnji v vrsti še župani, ki zase 
terjajo kar 30 % dvig prejemkov, smo se 
po svoj »ubogajme« postavili še upokojen-
ci. Naša zahteva je, kot že zapisano, dvig 
pokojnin za 7,1 odstotka in če se pošalim, 
to je »le en plačni razred!« 
Odkar ni več v parlamentu stranke DeSUS, 
puščice nezadovoljstva padajo po nas in 
to povsem neupravičeno, saj smo samo v 
lanskem letu naslovili tri pozive k ukrepanju 
po izboljšanju socialno ekonomskega po-
ložaja naših upokojencev, pa nismo bili us-
lišani ne na ZPIZ, ne pri predsedniku vlade, 

ne pri ministru Mescu, ne pri predsednici 
Državnega zbora. Očitki na naše delo pa 
letijo predvsem s strani nečlanov ZDUS, 
saj so člani z našimi ukrepi v večini zelo 
dobro seznanjeni.
Član strokovnega sveta ZDUS Erik Hof-
bauer je pripravil pravcati elaborat, kako iz 
slepe ulice, ne da bi bil kdo opeharjen, oz. 
da bi se delili na zmagovalce in poražence 
pri takem usklajevanju pričakovanj. Ker gre 
še za dolg iz lanskega leta, ko je bila redna 
uskladitev le 2,5 % namesto 3,5%, pri vseh 
podražitvah življenjskih stroškov in visoke 
inflacije pričakujemo 7,1 % uskladitev, pre-
sežek nad 4,9 % pa je, kot je dejal predse-
dnik Sušnik, stvar politične volje predse-
dnika vlade in ministrske ekipe.
Podpredsednica ZDUS Vera Pečnik je 
predstavila razmere na terenu in dodala, 

da kljub vsesplošnemu pesimizmu, ki vlada 
glede pokojnin med mladimi, še vedno 
verjame vanje, saj predstavljajo steber so-
cialne države. S 4,9 odstotno uskladitvijo, 
ki v pokojninski blagajni pomeni 314 milijo-
nov evrov na letni ravni, se bo zagotovljena 
pokojnina za polno dobo zvišala s sedanjih 
653 evrov na 685, kar je 15 evrov manj 
od 700 evrov, obljubljenih v koalicijski 
pogodbi.
»Dovolj je šparanja na upokojencih,« je 
odločen naš predsednik.
Po novem bo višina minimalne plače 878 
evrov neto, kar je za kar 78 evrov več od 
prvotne napovedi. Zato, in zaradi vse hujše 
draginje, smo v ZDUS mnenja, da smo z 
načrtovano uskladitvijo prikrajšani in da 
mora vlada dati več kot pa ponuja. 

T.K., foto ZDUS

Vera Pečnik, Janez Sušnik in Erik Hofbauer na novinarski konferenci

V začetku decembra smo na pova-
bilo predsednika ZDUS, g. Janeza 
Sušnika, gostili Službo vlade za di-
gitalno preobrazbo (SDP) na čelu z 
ministrico dr. Stojmenovo Duh, Tjašo 
Sobočan in Urošem Badovincem ter 
Simbiozo Genesis (Simbioza), ki sta 
jo zastopali Ana Pleško in Brigita 
Dane. S strani ZDUS so se sestanka 
udeležili predsednik g. Janez Sušnik, 
podpredsednica ga. Vera Pečnik in 
Mateja Strašek.

Razlog za sestanek je bil uvedba in 
izvedba usposabljanj starejših tj. upoko-
jencev pod imenom Mobilni heroji, ki jih 
za SDP izvaja Simbioza. ZDUS o usposa-
bljanju (naših članov) ni bil obveščen, ne 
vemo, ali je to usposabljanje imelo vpliv 
na število udeležencev usposabljanj v 
okviru projekta Digitalno vključeni (cilj: 
12 usposabljanj za 180 udeležencev; reali-
zacija 12 usposabljanj, 146 udeležencev) – 
po besedah Simbioze ni bilo vpliva. 
Po uvodnem nagovoru predsednika, ki je 

izpostavil težnje ZDUS, za izobraževa-
nje naših članov, financiranje nakupa 
opreme, posodobitev članske kartice, 
pridobivanje mladih upokojencev ipd., je 
ministrica dr. Stojmenova Duh potrdila, da 
tudi SDP podpira naše težnje.
Izpostavila je, da bodo izvedli promocij-
sko kampanjo, katere cilj je motivaci-
ja starejših za digitalna znanja - kratki 
filmi pred TV dnevnikom. Predvsem si 
želijo, da bi imeli starejši digitalna znanja 
za uporabo javnih storitev. Želijo si, da bi 
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Razlog za sestanek je bil uvedba in izvedba usposabljanj 
starejših tj. upokojencev pod imenom Mobilni heroji, ki 
jih za SDP izvaja Simbioza. ZDUS o usposabljanju (naših 
članov) ni bil obveščen, ne vemo, ali je to usposabljanje 
imelo vpliv na število udeležencev usposabljanj v 
okviru projekta Digitalno vključeni (cilj: 12 usposabljanj 
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udeležencev) – po besedah Simbioze ni bilo vpliva.

imeli nabor izobraževalcev starejših, 
povedali smo, da je to tudi naša želja  – 
potrebujemo pa financiranje – za opremo 
in za usposabljanja izobraževalcev. Omenili 
smo tudi prostovoljce programa Starejši za 
starejše, ki bi lahko ob primernem uspo-
sabljanju in opremi (pametni telefon z na-
ročnino) nudili pomoč starejšim pri uporabi 
pametnega telefona. Strinjali smo se, da 
morajo biti vabila na usposabljanja prijaz-
na, brez prisile. Ministrica je povedala, da 
delajo na tem, da bodo oni prišli do ljudi, 
torej ne čakajo, da bodo ljudje prišli k njim.
V pogovoru smo omenili, da prenavljamo 
člansko kartico (v QR kodo), z namenom 
identifikacije in preverjanja upravičenosti 
do ZDUS ugodnosti. Prosila nas je, če 
lahko počakamo do začetka januarja, da 
bo preverila, ali obstaja možnost, da član-
stvo vključimo v novo (pametno) osebno 
izkaznico.
Glede računalniškega sklada je pove-
dala, da bo zaživel s sprejetjem novele 
zakona o digitalni vključenosti. Prosila nas 
je, da tudi mi pomagamo razširiti informa-
cijo o univerzalni storitvi, katere namen 
je preprečitev digitalne izključenosti. Na-
menjena je uporabnikom, ki storitev po 
dostopnih cenah ne morejo dobiti na trgu. 
Univerzalna storitev je skupina teleko-
munikacijskih storitev, ki je po dostopnih 
cenah zagotovljena vsem končnim upo-

rabnikom na ozemlju Republike Slovenije 
na lokaciji njihovega stalnega prebivališča 
ne glede na geografsko lego.
Mobilna telefonija, mobilni internet ter 
televizija niso del univerzalne storitve.
Namen univerzalne storitve je preprečitev 
digitalne izključenosti. Zamišljena je kot 
varnostna mreža za uporabnike, ki storitev 
po dostopnih cenah ne morejo dobiti na 
trgu. Univerzalna storitev vključuje nasled-
nje storitve:
• priključitev na javno telefonsko omrežje 

in dostop do javno dostopnih telefonskih 
storitev na fiksni lokaciji,

• dostop do podatkovnih komunikacij s 
prenosno hitrostjo primerno za dostop 
do interneta na fiksni lokaciji,

• dostop do univerzalnega imenika in uni-
verzalne službe za dajanje informacij o 
naročnikih,

• ukrepi za končne uporabnike invalide, za 
druge ljudi s posebnimi potrebami in za 
ljudi z nizkimi dohodki.

Podjetje, ki mora zagotavljati stori-
tev kot izvajalec univerzalne storitve je 
Telekom Slovenije, na katerega se 
lahko uporabniki obrnejo z zahtevo za 
zagotovitev univerzalne storitve. Če ne 
bo ponudil komercialne rešitve na pov-
praševanje, se uporabnik lahko sklicu-
je na pravico do univerzalne storitve, 
Telekom Slovenije pa lahko preveri, ali 
je uporabnik upravičenec ali ne. Priklju-
čitev mora biti praviloma zagotovljena v 
roku 15 dni, najdaljši rok pa je 30 dni, 
razen v primeru izrednih razmer. Sesta-
nek je bil konstruktiven, v rešitve usmer-
jen in upamo, da bomo dogovorjene 
sklepe uspešno realizirali.

Mateja Strašek

Civilni dialog na področju 
digitalne vključenosti starejših
Konec novembra je na Službi vlade RS 
za digitalizacijo potekal sestanek o di-
gitalni preobrazbi in vključenosti sta-
rejših vanjo. V uvodnem delu srečanja 
so bili predstavljeni zaključki in pripo-
ročila okrogle mize z naslovom Kakšne 
spremembe bi morala prinesti digi-
talna preobrazba v življenja starejših 
oseb in ranljivih skupin? Dogodek je 
potekal na Festivalu za tretje življenj-
sko obdobje 27. septembra 2022. 
Cilj okrogle mize je bil okrepiti razpravo in 
trajen dialog za partnersko sodelovanje 
vlade in nevladnih ter strokovnih organiza-
cij o vključevanju starejših in drugih ranljivih 
skupin v digitalno preobrazbo.
Delovna skupina NVO za digitalno vključe-
nost starejših je na srečanju s Službo Vlade 
RS za digitalno preobrazbo predstavila nas-

lednje predloge za vzpostavitev podporne-
ga okolja za digitalno vključenost starejših:
 – vzpostavitev sistema neformalnega iz-
obraževanja izobraževalcev za digitalne 
kompetence starejših;

 – subvencioniranje nakupa zmogljive ra-
čunalniške opreme za starejše;

 – sistemski in celovit pristop k izobraževa-
nju starejših na ruralnih področjih;

 – dostopna in prilagojena izobraževanja 
za različne skupine starejših in skupine 
s posebnimi potrebami;

 – prilagojena ter dostopna izobraževalna 
gradiva in vsebine za starejše in ranljive 
skupine;

 – prilagajanje računalniške opreme po-
trebam ranljivih skupin porabnikov (npr. 
nameščanje odprtokodne programske 
opreme na računalnike);

 – trajna podpora udeležencem po zaključ-
ku izobraževanj (npr. spletne učilnice, 
kontaktni center).

Projekti digitalnega vključevanja 
starejših
Delovna skupina NVO je podala naslednje 
predloge v povezavi s pripravo in izvedbo 
javnega razpisa za projekte digitalnega 
vključevanja starejših:
 – cilji javnega razpisa naj bodo prilago-
jeni potrebam in značilnostim različnih 
skupin starejših (npr. v skupinah do 5 
udeležencev);

 – pri izvedbi izobraževanj je potrebno upo-
števati standarde dostopnosti;

 – vključi se naj načelo razpršenosti upravi-
čenih izvajalcev izobraževanj po regijah;

 – večji skupni obseg izobraževanj (več kot 
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9 ur), ki so po dolžini prilagojene glede 
na zmožnosti starejših;

 – katalog izobraževanj naj bo prilagojen 
različnim stopnjam digitalnih kompetenc 
starejših (npr. osnovne in napredne);

 – reference in kompetence izobraževalcev 
naj vključujejo tudi njihove izkušnje (so-
cialni čut izobraževalcev), ne zgolj po-
znavanje digitalnih tehnologij;

 – pri financiranju strani in rešitev (naj si 
bodo to spletne strani, spletne aplikacije 
ali mobilne aplikacije), ki so namenjene 
starejšim, osebam z ovirami pa tudi širši 
javnosti, se mora zahtevati skladnost s 
standardi dostopnosti (WCAG 2.1);

 – v razpisih in pozivih ter v strategijah in 
raznih dokumentih se naj uporablja ek-
splicitno sklicevanje na standarde in 
priporočila digitalne dostopnosti, ki so 
uzakonjena in poenotena;

 – zaradi slabe prepoznavnosti digitalne 
dostopnosti, se naj v razpisih in pozivih 
izkoristi priložnost za ozaveščanje de-

ležnikov, in sicer na način, da se vanje 
vključi tudi razloge in pomen digitalne 
dostopnosti (vsaj na eni strani ali dveh).

V zaključnem delu srečanja so NVO 
predstavile dobre prakse na področju digi-
talne vključenosti starejših, za katere oce-
njujejo, da bi jih bilo smiselno vključiti med 
sistemske ukrepe države.

Civilni dialog na področju digitalne 
vključenosti starejših
Služba Vlade RS za digitalno preobrazbo 
in Delovna skupina NVO za digitalno vklju-
čenost starejših sta na sestanku sprejeli 
naslednje zaključke:
Pod okriljem vladnega resorja za di-
gitalno preobrazbo se formalizira civilni 
dialog z nevladnimi organizacijami kot re-
sornsa delovna skupina za digitalno vklju-
čenost starejših. Vladni resor za digitalno 
preobrazbo bo v mesecu decembru or-
ganiziral informativni dan za javni razpis za 
digitalno vključenost.

Vladni resor za digitalno preobrazbo 
bo prek javnega razpisa za nevladne orga-
nizacije spodbujal tudi razvoj podpornega 
okolja/ekosistema za digitalno vključeno-
st, NVO pa bo vključil v pripravo uredbe, ki 
bodo podrobneje uredila upravljanje raču-
nalniškega sklada in način uresničevanja 
pravice do izposoje računalniške opreme 
iz sklada.
NVO pošljejo Službi Vlade RS za digi-
talno preobrazbo v informacijo primere 
izobraževalnih video vodičev za uporabo 
programske opreme med ciljnimi skupinami.
Naslednji sestanek med vladnim resorjem 
za digitalno preobrazbo in nevladnimi orga-
nizacijami s področja digitalne vključenosti 
starejših pa bo potekal v tem mesecu.
*  Sestanek je potekal v času, ko ni bilo 

znano, ali bo vladni resor za digitalno 
preobrazbo ostal na ravni vladne službe, 
ali se bo reorganiziral na raven vladnega 
ministrstva.

Jožica Puhar, podpredsednica

GH Holding z nizom 
varovanih stanovanj
Podjetje GH Holding iz Ljubljane, ki se 
ukvarja z gradbenim in medicinskim 
inženiringom, prometno infrastruk-
turo in vprašanji ekologije in energe-
tike, je sklenilo k svojim dejavnostim 
dodati še gradnjo oskrbovanih stano-
vanj. Prva taka stanovanja so začeli 
graditi v Šmarjeških Toplicah in kot 
je dejal prvi mož GH Holdinga Blaž 
Miklavčič, bodo dograjena in vseljiva 
do velike noči. 
Ob ogledu kompleksa, kjer naju je s pred-
sednikom Janezom Sušnikom sprejel Blaž 
Miklavčič, se nam je kmalu pridružil tudi 
župan Šmarjeških Toplic Marijan Hribar, ki 
je z zvrhano mero vznesenosti začel pripo-
vedovati kaj tak kompleks pomeni za kraj, 
za občino in nenazadnje za razvoj turizma 
v tem predelu Slovenije. Torej, GH Holding 
gradi 39 nadstandardnih in nizkoenergij-
skih stanovanj, med katerimi je 27 manjših, 
do 40 m2 in 12 nekoliko večjih, s 60 m2 po-
vršine. Stanovanjski kompleks Vitalis je 
prilagojen tudi gibalno oviranim osebam, 
saj so prav vsa stanovanja v celoti prila-
gojena osebam v tretjem življenjskem 
obdobju, seveda pa zaradi svoje funkcio-
nalnosti tudi srednji ali mlajši genereaciji. 
Kompleks se nahaja ob potoku, v bližini 

je sprehajalna pot, na dosegu roke pa sta 
tudi market in pošta, manj kot pet minut 
hoda od objekta pa se nahajo znameni-
te Terme. Cena za manjša stanovanja se 
giblje od 125.000 € do 140.000 €, večja 
pa so seveda nekoliko dražja. Kompleks 
je zanimiv predvsem zaradi zaledja, saj 
se nahaja ob neposredni bližini avtoceste 
(2 km), tako da je bivalno vabljiv za vzhodni 

predel Posavja, Osrednjo dolenjsko regijo, 
nenazadnje pa tudi za Ljubljančane, saj je 
do tod le 50 minut vožnje z avtomobilom.
Seveda pa kompleks Vitalis ni osamljen 
primer takih vrst stanovanj GH Holdinga. 
Že v kratkem bodo v Dolenjskih Toplicah 
filozofijo gradnje oskrbovanih stanovanj 
še nadgradili. Poleg 55 stanovanj, velikih 
od 45 m2 do 60 m2 bodo zgradili še 29 

Ogled gradnje v pritličnih prostorih
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Stanovanjski kompleks Vitalis je prilagojen tudi gibalno 
oviranim osebam, saj so prav vsa stanovanja v celoti 
prilagojena osebam v tretjem življenjskem obdobju, seveda pa 
zaradi svoje funkcionalnosti tudi srednji ali mlajši genereaciji. 
Kompleks se nahaja ob potoku, v bližini je sprehajalna pot, 
na dosegu roke pa sta tudi market in pošta, manj kot pet 
minut hoda od objekta pa se nahajo znamenite Terme.

manjših individualnih hiš z okrog 80 m2 po-
vršine, ki bodo prav tako ustrezale stan-
dardom oskrbovanih stanovanj, grajenih 
za kvalitetno bivanje v tretjem življenjskem 
obdobju po vzoru najbolj atraktivnih senio-
rskih resortov v srednji Evropi, ki se naha-
jajo v zdraviliških oz. turističnih središčih. 
Predvidoma bodo vse enote vseljive leta 
2025.

Besedilo in foto ČK

Oskrbovana stanovanja Vitalis, Šmarješke toplice

Leto 2022, ki se je izteklo pred 
dobrima dvema tednoma, si bomo 
starejši zapomnili kot leto, ki je v 
naša življenja prineslo kopico spre-
memb. Nekatere so nam prijazne, 
druge manj. Nanizali bomo tiste, 
prijazne, saj ni v človeški naravi, da 
bi pogrevali slabe trenutke. Sploh 
pa ne zato, ker so redke reči pri teh 
letih, ki nas (še) radostijo. 
Leto 2022 je bilo mednarodno leto ribi-
štva in ribogojstva, mednarodno leto te-
meljnih znanosti za trajnostni razvoj ter 
mednarodno leto trajnostnega razvoja 
gorskega sveta. V Sloveniji je dobilo 
naziv »supervolilno leto«, saj smo izpe-
ljali splošne volitve v vsa tri predstavniš-
ka telesa. Izvolili smo novo vlado, izvolili 
smo prvo žensko predsednico, izpeljali 
lokalne volitve in se izrekli o treh refe-
rendumskih pobudah. Poleg naštetega 
je bilo leto 2022 Plečnikovo in Tartinije-
vo leto zaradi dveh jubilejev: 150-letnice 
rojstva arhitekta Jožeta Plečnika ter 330-
letnice rojstva skladatelja in violinista 
Giuseppeja Tartinija. Tudi v ZDUS smo 

obeležili kar precej obletnic, a o tem v 
nadaljevanju.
Januar 2022 nam je prinesel izredno 
uskladitev pokojnin, in to tistih, kjer so bili 
zaostanki glede na preteklo recesijo. V 
februarju smo dočakali redno uskladitev 
po zakonu, opravljen pa je bil še poračun 
za mesec januar. ZDUS si prizadeva širiti 
vpliv in doseči največ, kar navadno tudi 
dosežemo, a nihče si ne more predsta-
vljati, koliko truda in prošenj je vloženih. 
Trudimo se, da smo slišani v evropskem 
prostoru in da prenašamo naše zahteve 
in strokovne ugotovitve v Evropo in 
njihove med nas.
Februarja smo že komaj čakali, da ko-
ronske prijeme odložimo v klet in za 
vedno pozabimo nanje. Pojav korone in 
njena dolgotrajnost sta pokazali, kako 
pomembna so računalniška znanja v 
vsakdanjem življenju in pri vključenosti v 
družbo; npr.: spletno nakupovanje, naro-
čanje pri zdravniku preko e-pošte ali apli-
kacij, stiki z družino in prijatelji s pomočjo 
spletnih aplikacij ipd. Te potrebe smo 
prepoznali tudi v naši organizaciji in s par-

tnerjema Simbioza Genesis in Zavodom 
IZRIIS začeli z delom na projektu Digi-
talno vključeni, ki ga sofinancira Mini-
strstvo za javno upravo. Cilj projekta je, 
da starejše od 55 let (predvsem pa sta-
rejše od 65 let) izobrazimo z znanjem za 
ravnanje s ključnimi e-storitvami, organi-
zacijo virtualnih srečanj ter (s)poznava-
njem programov aktivnega in zdravega 
staranja. V okviru projekta smo pripravili 
spletno stran z uporabnimi vsebinami, ki 
omogoča samomučenje slehernemu, ki 
jo obišče.
Marca je Medgeneracijska koalicija Slo-
venije pripravila Soočenje o problema-
tikah mladine in starejših v RS. Na so-
očenju, ki ga je vodil novinar TVS Nejc 
Krevs so sodelovali: Tanja Fajon SD, 
Romana Tomc SDS, Alenka Bratušek 
SAB, Marko Balažic Povežimo Slovenijo, 
Janez Cigler Kralj NSi, dr. Robert Golob 
Gibanje Svoboda, Marjan Šarec LMŠ in 
Luka Mesec Levica. Na soočenju smo 
obravnavali teme, kot so prekarizaci-
ja in trg dela, trajnostna mobilnost, po-
kojninska reforma, štipendijska politika 

Kronika leta 2022

https://sl.wikipedia.org/wiki/Jo%C5%BEe_Ple%C4%8Dnik
https://sl.wikipedia.org/wiki/Giuseppe_Tartini
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in stanovanjska problematika. Na teh 
področjih smo od kandidatov pridobili 
različna zagotovila. Mladi bolj obetav-
na kot starejši. Soočenje je bilo odlična 
osnova, na podlagi katere smo se lahko 
lažje opredelili do tiste stranke, ki nas je 
najbolj prepričala. Kako se je razpletlo na 
aprilskih volitvah, pa vemo. Dobili smo 
novega »Mesijo«, ki pa do danes, vsaj za 
nas, še ni postregel s kakim otipljivejšim 
»čudežem.«
Aprila je bilo nadvse pražnje v našem 
izolskem hotelu. Najprej je bila na vrsti 
prodajna konferenca, nato pa še seja UO 
ZDUS, s kar nekaj pomembnimi poudar-
ki. No, ampak tisto, o čemer sem name-
raval pisati tukaj, je sledilo v popoldanskih 
urah. Ob praznovanju 40-letnice našega 
hotela je avla dobesedno začela pokati 
po šivih. Navzoče je bilo celotno vodstvo 
Zveze, predsednik in podpredsednici, 
predsedniki Pokrajinskih zvez, Nadzorni 
odbor hotela s predsednikom Andrejem 
Gerenčerjem ter predstavniki številnih 
društev z obalnega področja. Prišel je 
še izolski župan Danilo Markočič in po-
vabili so celo takratnega župana, torej 
predsednika IS skupščine občine Izola 
v letu 1982, Borisa Debeljaka, ki je bil 
deležen gromkega aplavza tako s strani 

obiskovalcev kot zaposlenih v Delfinu, 
saj je splošno znano, da je čast položitve 
temeljnega kamna pripadla prav njemu. 
Več kot dvesto glavo množico, med ka-
terimi so bili tudi gostje hotela, je nago-
voril predsednik Janez Sušnik, ki je med 
drugim dejal: »Pred štiridesetimi leti, na 
dan odprtja hotela, takrat počitniškega 
upokojenskega doma, je vsak slovenski 
upokojenec prispeval takratnih 566 di-
narjev in je v popolni lasti Zveze društev 
upokojencev Slovenije, naš razvoj pa je 
tek na dolge proge, saj lahko v preddver-
ju hotela vidite bodočo zasnovo novega, 
ki bo z dosedanjim zaokrožil hotelski 
kompleks ob vili Raineri …«
Maja smo po dveh sušnih covidnih letih 
spet organizirali Dneve medgeneracij-
skega sožitja, 
ki so potekali v ponedeljek in torek, 23. 
in 24. maja, v Marmorni dvorani Gospo-
darskega razstavišča v Ljubljani. V kul-
turnem programu otvoritve, ki so ga obo-
gatili učenci OŠ Stranje pri Kamniku in 
folkloristi iz DU Velikega Gabra so se na 
govornici zvrstili številni gostje. Najprej je 
zbrane nagovoril predsednik ZDUS Janez 
Sušnik, za njim je navzoče v imenu Med-
generacijske koalicije Slovenije nagovori-
la predsednica Marike Grubar, za njo pa v 

imenu mesta Ljubljana in župana Zorana 
Jankoviča še podžupan Dejan Crnek. 
Povsem na koncu pa smo lahko prisluh-
nili pozdravnim besedam slavnostnega 
govornika, takrat še vedno ministra za 
DDSZ in EM vendar v odhajanju, Janeza 
Ciglerja Kralja. Kakorkoli že ocenjujemo 
dogodek, ne moremo mimo dejstva, da 
je prireditev uspela. Uspela v vseh pogle-
dih! S komerkoli smo se pogovarjali, vsi 
so bili zadovoljni, saj so dejali, da je na 
tako zgoščenem prostoru dogodek bolj 
pregleden in ni potrebno preveč hoditi 
naokrog, da najdeš tisto, kar želiš. Lahko 
bi bilo tudi drugače, številčnejše, a po 
vsaki bitki se vedno najde dovolj gene-
ralov, kajne? Hvala vsem, ki ste se anga-
žirali okoli tega našega dogodka. Hvala 
Dijani, Beati, Sabini, Mateji in Karmen, 
hvala vsem sodelujočim v kulturnem pro-
gramu in seveda hvala tudi Slavici Bučan 
in Francu Gombaču za njun prispevek pri 
slavnostnem, ceremonialnem delu pri-
reditve. No, pa še skok na mednarodni 
parket …
Junija je v Rimu pod pokroviteljstvom 
UNECE in italijanske vlade potekala Mi-
nistrska konferenca o staranju pod nas-
lovom „Trajnostni svet za vse starosti: 
združevanje moči za solidarnost in enake 

Otvoritev DMS 2022

V ŽARIŠČU



9

ZDUSPLUS

možnosti skozi vse življenje“. UNECE je 
ena od petih regionalnih komisij Združe-
nih narodov, ki vključuje 56 držav članic 
v Evropi, Severni Ameriki in Aziji. Avtorje 
pisnih prispevkov v pripravi dokumentov 
je italijanska vlada (Ministrstvo za družino 
in enake možnosti) posebej povabila na 
konferenco in krila stroške udeležbe. 
V  konkretnem primeru naši podpred-
sednici, tudi zadolženi za mednarodno 
sodelovanje, Jožici Puhar. Slovensko 
vlado sta na konferenci zastopala še 
državni sekretar v MDDSZ Dan Juvan in 
sekretar v istem ministrstvu Aleš Kenda. 
Iz Slovenije je bil prisoten tudi Marjan 
Sedmak, predsednik MZU Ljubljana, ki 
je prav tako članica AGE. Konferenca je 
bila namenjena pregledu izvajanja zavez 
Madridskega mednarodnega načrta o 
staranju (MIPAA)*, sprejetega leta 2002 
s strani držav članic in ugotavljanju iz-
vajanja priporočil iz ministrskih dekla-
racij od leta 2002 dalje do zdaj (Berlin, 
Dunaj, Lizbona), skupaj s pregledom ure-
sničevanja Regionalne strategije, spre-
jete 2002 v Berlinu. Tovrstni pregled se 
izvaja vsakih pet let, svoje pa dodajo še 
nevladne organizacije. Konferenca je bila 
kombinirana s Skupnim forumom civilne 
družbe in znanstvenih raziskav.
Julija smo se prvikrat sestali z novim 
predsednikom vlade RS, dr. Robertom 
Golobom. Obiskali smo ga v okviru ko-
ordinacije MeKoS, vseeno pa smo pri-
stavili svoj »piskrček« in izpostavili tako 
redno in izredno usklajevanje pokojnin 
po zakonu, prav tako pa tudi izplačilo 
letnega dodatka po zakonu, dvig najnižje 
pokojninske osnove, stanovanjsko pro-
blematiko, program Starejši za starejše, 
sodelovanje pri prenovi Zakona o dol-
gotrajni oskrbi, kjer se morata z roko v 

roki srečati ministra dr. Loredan in Mesec 
za njima pa še drugi, ki bodo zagotavljali 
solidarnostno vzgojo in pospešen razvoj 
zavestnega učenja solidarnosti in medse-
bojne medgeneracijske pomoči. Oskrba 
na daljavo, ki je opredeljena v zakonu, 
prostovoljstvo, energetska revščina, dvig 
praga revščine na osnovi realnih podat-
kov, dvig minimalne plače in minimalne 
pokojnine. Predsednik nam je prisluhnil 
in jasno smo mu tudi povedali, da za 
nas velja - nič o nas brez nas! Predlog 
Sindikata upokojencev Slovenije, ki je 
zaokrožil v javnosti pred časom, se zdi 
všečen, a moramo razmisliti o tem, da 
ne bi rušili sistema Zakona o pokojninsko 
invalidskem zavarovanju, da si ne naredi-
mo medvedje usluge. Že danes imamo 
zakonodajo, ki je pozitivno naravnana, a 
se žal ne izvaja. Zahtevamo vsaj to!
Avgusta smo bili priča hudemu razbur-
jenju upokojencev glede digitalnih bonov, 
ki naj bi bili namenjeni zgolj izobraževa-
nju. Starejši so stali v nepreglednih vrstah 
pred poslovnimi prostori izvajalcev izo-
braževanja in kaj kmalu se je pokazalo, 
da številka 5000 še zdaleč ne dosega 
pričakovanj. Pritožbe so prihajale od 
vsepovsod; na mogoče in nemogoče 
naslove. Na Varuha človekovih pravic, 
na društva upokojencev, tudi na ZDUS, 
čeprav oboji z »digitalnimi boni« nismo 
imeli nič, razen dejstva, da smo pristojne 
ves čas opozarjali, da se ne bo izšlo kot 
so načrtovali. Sodu je dno izbil ponede-
ljek, 22. avgusta, ko smo ponovno pisali 
dr. Emiliji Stojmenovi Duh, ministrici za 
digitalno preobrazbo, naj vendarle zadrži 
izvajanje Zakona o spodbujanje digital-
ne pismenosti, dokler »pravila«, komu, 
kje in kako, ne bodo kristalno čista, ter 
istega dne sklicali novinarsko konfe-

renco za sredo, 24. avgusta, na kateri 
bi pojasnili vsem, da ZDUS na tovrstno 
diskriminacijo starejših nima vpliva in da 
od ministrstva in predsednika vlade pri-
čakujemo, da bosta nemudoma reagirala 
in zadržala izvajanje Zakona v praksi. In 
sta se! Najprej dr. Golob, ki je še istega 
dne za nepravilnosti in sramotno obrav-
navanje starejših obtožil prejšnjo vlado, 
dr. Stojmenova pa je isti dan tweetnila: 
»Prihaja do številnih nepravilnosti, na kar 
smo Sklad v zvezi s Smart Naris tudi že 
večkrat opozorili. Danes smo od sklada 
zahtevali takojšnjo začasno ustavitev 
vseh aktivnosti v zvezi z izvedbo izobra-
ževanj, kot so nas pozvali številni drža-
vljani, pa tudi Zveza društev upokojencev 
Slovenije!«
Septembra so se po katastrofalni suši 
in ognjenem pustošenju na Krasu vsak-
danje aktivnosti pričele vračati v utečene 
kolesnice. Pokrajine in društva upoko-
jencev so organizirale različne aktivno-
sti, največ pa je bilo takih, ko so društva 
obeležila 70 ali 75 letnico delovanja. 
Osemdesetletnica je bila samo ena in še 
ta ni pripadla nobenemu društvu, govo-
rimo namreč o letu 1942, pač pa imam 
v mislih praznovanje 80. rojstnega dne 
našega predsednika, Janeza Sušnika, ki 
je na svet privekal v turbulentnih časih, ko 
je slovensko zemljo teptal nemški ali ita-
lijanski okupator. 18. septembra je pred-
sednik na prostranem dvorišču družinske 
hiše v Šenčurju sprejemal svoje prijatelje, 
nekdanje in zdajšnje sodelavce in obraz 
mu je sijal od zadovoljstva, saj je iz ust 
slehernega povabljenega slišal iskrene 
želje in voščila, ki so bila nabita s čustvi in 
iskrenostjo. Na naši FB strani smo pred-
sedniku seveda voščili tudi mi, in zapisali: 
»Danes obhaja visok jubilej, 80 letnico 

Gostje  na praznovanju rojstnega dne predsednika Janeza Sušnika

V ŽARIŠČU
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rojstva naš predsednik, Janez Sušnik. 
V družinskem in prijateljskem krogu smo 
se danes točno opoldan zbrali v Šenčurju 
na Stružnikovi poti, kjer smo sprva malce 
pokramljali, nazdravili, izrekli besedo ali 
dve spodbude za naprej, nato pa odšli do 
znamenite gostilne pri Ančki, ki slovi po 
najboljših štrukljih. Dragi prijatelj in pred-
sednik, v imenu vseh tvojih sodelavcev, 
znancev in prijateljev, ti želimo dobrega 
počutja in čilega zdravja še naprej. Tvoje 
sodelavke in sodelavci!«
Oktobra smo obeležili Mednarodni 
dan starejših. »Starejši, zlasti žene, so 
zaslužne za odpornost družbe. Morali 
bi jih podpirati!« Tema letošnjega med-
narodnega dneva starejših je bila »Od-
pornost starejših v spreminjajočem se 
svetu.« S sloganom so želeli izkoristiti 
zagon k pozivu in učinkovitejši podpori 
neformalnim oskrbovalcem in konkretnim 
ukrepom za ublažitev vpliva neformalne 
oskrbe na pokojnine, pri čemer so se 
sklicevali na Evropsko strategijo oskrbe, 
ki jo je v septembru objavila Evropska 
komisija. Tega meseca se je naša pod-
predsednica Jožica Puhar mudila v av-
strijskem Gradcu, kjer je potekala 60-
letnica najstarejše evropske organizacije 
starejših in za starejše EURAG (Evropska 
federacija starejših oseb), ustanovljena v 
davnih šestdesetih letih prejšnjega stole-
tja. Gre za prostovoljsko, nepolitično hu-
manitarno združenje, ki deluje na osnovi 

prispevkov svojega članstva, torej brez 
kakega sistemskega vira financiranja. 
Celotno članstvo je dragocena priča de-
lovanja in razvoja organizacije, ki je vedno 
imela poseben položaj pri premoščanju 
zahoda in vzhoda, odpiranju oči na obeh 
straneh, širjenju znanja o državah, od 
koder prihajajo članice, življenju starejših, 
spoznavanju "vročih tem" in posebnih 
izzivov ter izmenjavi dobrih praks. ZDUS 
je ena od najstarejših članic, saj je priso-
tna v EURAG-u že več kot 40 let. Jubilej 
je potekal v delovnem vzdušju z zaseda-
njem Generalnega sveta, Mednarodno 
strokovno konferenco ter stike z župan-
stvom Gradca in tamkajšnjimi sodelavci 
oz. sodelavkami.
Novembra smo izvolili Natašo Pirc 
Musar za prvo predsednico Republi-
ke Slovenije. Izvolili smo nove župane 
in izvolili smo občinske in mestne svet-
nike. Prav tako smo se odločali o treh 
referendumskih pobudah in prav pri sle-
dnjih spoznavali, kako neko organizacijo, 
kakršna je ZDUS, politika brutalno izrab-
lja in vabi v past političnega odločanja. 
Namreč, nenehno nas posamezniki opo-
zarjajo, da je ZDUS civilnodružbeni organ 
s statusom humanitarne organizacije in 
naj politiko pusti pri miru. V isti sapi pa 
pri stranskih vratih prišepetavajo, češ, se 
boste pa ja politično opredelili do tega ali 
onega vprašanja  … Najbolj so se kopja 
kresala okoli Zakona o dolgotrajni oskrbi. 

Bržčas zato, ker gre za najtežjo finančno 
malho med vsemi tremi Zakonskimi po-
budami. Tudi brez nizkih udarcev ni šlo. 
Opozicija je obtoževala koalicijo, češ, da 
nima pojma in da zato zavlačuje, koali-
cijski prvokategorniki pa, da je obstoječi 
Zakon pomanjkljiv, površen in neuresni-
čljiv …
December je vedno bil in tudi bo potro-
šniško najbolj izpostavljen mesec v letu. 
Trije dobri možje, Miklavž, Božiček in 
Dedek mraz dobesedno tekmujejo med 
seboj, kdo bo bolj radodaren in razsi-
pen z darili, ki se navadno znajdejo lično 
zavita pod božično oz. novoletno smreči-
co. Je pa ta mesec tudi mesec bilanc in 
siceršnjih pregledov, kaj je bilo storjeno 
dobro, kaj pa ne tako dobro. No, glede na 
razpoložljiv denar, ki se je nabral v našem 
avtomatu za kavo na Kebetovi, smo 
sklenili, da malo po Miklavžu vodstvo in 
zaposleni en dan v tednu izkoristijo za 
poučno ekskurzijo z barko Barjanko po 
Ljubljanici do Podpeči. Zakaj smo izbrali 
Barjanko? Zato, ker si na tej ladjici gostje 
lahko privoščijo tudi prigrizek. Prave »le-
skovačke« mesne svaljke ali polpete z 
lepinjo. Bilo nas je dober ducat in vsak je 
dodal še nekaj evrov, da se je račun izšel. 
Pomeni, da smo pridno srkali kavo vseh 
365 dni, da se je nabralo toliko denarja, 
da smo plačali izlet in prednovoletno po-
gostitev.

Uredništvo ZDUSPlus 

Predvolilno soočenje Problematika mladih in starejših na GR

V ŽARIŠČU
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V Zrečah so se sredi decembra zbrali 
prostovoljci programa Starejši za 
starejše, Pokrajine Celje - vzhod. 
Pridružili so se jim vodja progra-
ma pri ZDUS, Rožca Šonc, župan 
Zreč, Boris Podvršnik, in župan Štor, 
Miran Jurkošek, podžupanja občine 
Dobrna, Branka Gal ter predsedni-
ki društev upokojencev. Zbrane sta 
pozdravili predsednica PZDU Celje, 
Zdenka Jan in koordinatorica pro-
grama za območje Celje - vzhod, 
Damjana Lovrenčič.
Kot je povedala moderatorka dogodka, 
Marija Sodin, so se v Zrečah zbrali 
"sončni ljudje" z izjemnim občutkom do 
sočloveka. Njene besede so v svojih na-
govorih potrdili gostje, ki so se tudi zahva-
lili prostovoljcem za njihovo humanitarno 
poslanstvo, Rožca Šonc pa je besede 
zahvale obogatila s podatki. Od leta 
2004, ko je v Sloveniji zaživel program 
Starejši za starejše, se je vanj vključilo 
286 društev upokojencev s 3554 prosto-
voljci. V program so doslej vključili 209 
tisoč starejših od 69 let, opravili milijon 
in 400 tisoč obiskov ter organizirali 600 

tisoč pomoči za 109 tisoč uporabnikov. 
„Opravili smo 11,5 milijona prostovolj-
skih ur. Če ocenimo uro le s 6 evri, je naš 
prispevek težak 109 milijonov evrov,“ je 
orisala 18-letno delo. Povedala je še, da 
so v program v letu 2022 vključili 60 tisoč 
starejših, kar je 3-krat več kot je stanoval-
cev v domovih. „Žal je vaša pokrajina na 
četrtem mestu glede na število starejših, 
ki si pomoči ne bi mogli plačati. Kar 20 
odstotkov je takšnih, ki jim lastni prihod-
ki ne zadoščajo za življenje,“ je zaključila. 
Podatke z državne ravni je dopolnila re-
gijska koordinatorica Damjana Lovrenčič. 
V Pokrajini Celje  – vzhod je v program 
vključenih 19 društev upokojencev z 254 
prostovoljci. „Močno si želimo, da bi se 
nam pridružila še preostala društva, saj 
povsod starejši, ki živijo doma, potre-
bujejo pomoč.“ Prostovoljci se tega za-
vedajo in skušajo pomagati po svojih 
močeh. Kadar ne morejo sami, poiščejo 
pomoč pri drugih humanitarnih organi-
zacijah. Pogosto se med njimi in uporab-
niki stkejo pristne vezi: „Biti prostovoljec 
je poslanstvo!“ je poudarila. Na kratko je 
spregovorila tudi o evropskem projektu 

e-oskrbe, ki do 30. 9. 2023 zagotavlja 
brezplačno uporabo te storitve, ki mar-
sikomu omogoča, da ostane dlje in bolj 
varno doma.
Regijska koordinatorica se je ob zaključ-
ku zahvalila vsem prostovoljcem in koor-
dinatorjem programa, še posebej koordi-
natoricama Sonji Korošec iz Dramelj in 
Tatjani Kotnik iz Zreč, ki sta v programu 
sodelovali vse od začetka, letos pa sta 
z delom končali: „S svojo srčnostjo sta 
vzpodbujali prostovoljce in jim pomagali 
reševati probleme,“ je poudarila.
Srečanje so z odličnim petjem polepšala 
dekleta iz Gimnazije Celje Center, malčki 
iz domačega vrtca ter etno skupina Sonč-
nice z Ostrožnega, član DU Dobrna Sta-
nislav Pečnik pa je poskrbel za paleto 
fotografij prostovoljcev na velikem platnu.
Prireditev je v celoti uspela, za kar imajo 
zasluge tudi člani DU Zreče in osebje 
hotelov Dobrava, Damjana Lovrenčič pa 
je poskrbela tudi za presenečenje: ker 
projekt starejši za starejše letos slavi 18 
let delovanja, so mu zbrani nazdravili ob 
polnoletnosti in se posladkali s torto.

Besedilo in foto, Milena Brečko Poklič

Srečanje prostovoljcev v Zrečah
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Koliko pridnih rok premore Slovenija, 
se pokaže v delavnicah, ki so letos 
potekale že devetič. A to je le delček, 
saj za vsakim mojstrom in mentorjem 
stoji skupina, sekcija, društvo, ki zdru-
žuje ljubiteljske rokodelce po Sloveni-
ji. Združeni pod okriljem Zveze društev 
upokojencev Slovenije in Komisije za 
tehnično kulturo uspešno ohranjajo 
dediščino naših starih staršev in nad-
grajujejo svoje znanje. 
Prav znanje in veščine so tisto, ki spodbuja-
jo rokodelce k učenju in prenašanje veščin 
naprej. Letošnje srečanje je potekalo od 
12. 12. do 16. 12., že tadicionalno v hotelu 
Delfin v Izoli. Udeležilo se je 130 rokodelcev 
in spremljevalcev, ki so aktivno sodelovali 
vse dni na delavnicah. Bilo je nekaj novosti, 
mojstrice so letos sprejele v uk po sedem 
mentoric, saj je bilo prošenj veliko in odlo-
čitev, da se sprejme vse, ki do roka oddajo 
prijavo, je bila dorečena. Dve delavnici za 
spremljevalce sta bili izredno intenzivni, ena 
s tekmovanjem v igri Štrbunk, druga pa z 
nešteto poskusi čudežne fizike. Prvič je po-
tekala tudi zeliščarska delavnica. 
Medgeneracijsko sodelovanje z učenci 
OŠ Vojke Šmuc je bilo v obojestransko 
zadovoljstvo. Prvi dan so za otvoritev Ro-
kodelskih delavnic pripravili prelep kulturni 
program. Naslednja dva dneva pa je naša 
ljubiteljska mojstrica v šoli izvedla delavnice 
z učenci.

V veliko veselje in čast si štejemo, pozdrav, 
dobrodošlico in vsakodnevno spremljanje 
delavnic direktorja hotela Delfin Miloša Mi-
livojevića. Poleg vsakodnevnih dopoldan-
skih delavnic je potekal tudi popoldanski 
spremljevalni program. Poslušali smo 
predavanje Agencije za varnost prometa 
o najpogostejših napakah slovenskih vo-
znikov. Projekt Simbioza pa je pomagal 
z nasveti o uporabi pametnih telefonov. 
Izvedli pa smo tudi računalniško izobraže-
vanje za vse vodje rokodelskih sekcij, za 
predsednike DU in koordinatorje v PZDU 
za rokodelstvo o vnosu rokodelskih sekcij 
v računalniški program Združeni ustvar-
jamo. Obiskal nas je mag. Dejan Židan, 
državni sekretar na MGRT, naš predse-
dnik Janez Sušnik, podpredsednica Vera 
Pečnik in odgovorni urednik ZDUSplus 
Črt Kanoni. Mediji, Jutro na Planetu, TV 
Koper, Vzajemnost so pokazali veliko za-
nimanja in navdušenja. Predstavile so se 
članice Slovenskega kulturno prosvetne-
ga društva Valentin Polanšek iz Železne 
Kaple. Ostre šivanke, kot so se poime-
novale, so pripravile razstavo svojih izdel-
kov, izvirnih, raznolikih, unikatnih. Društvo 
neprekinjeno deluje že 14 let. Zabavni 
program so pripravile »Šavrinke anu 
Šavrini.« Popeljali so nas v čase prejšnje-
ga stoletja in izvirno in hudomušno prika-
zali tisti davni čas. Zapeli so pevci skupine 
ZARJA iz DU Ajdovščine. Venček ljudskih 

in nekaj popevk za vsakogar. Dramski del 
pa se je predstavil na zaključnem večeru 
s šaljivima skečema in nasmejal vse priso-
tne. Vse dni so bend trio Zdenka, ki se je 
sestavil prav na delavnicah, igrali in pope-
strili z lepimi melodijami. Zaključni večer 
je bil v znamenju razstave izdelkov, ki so 
jih naredili mentorji pod budnim očesom 
mojstric. Pa tudi večer poln veselja, za-
dovoljstva in zahval. Zahvale so prejele 
mojstrice, organizatorji, direktor Delfina, 
čestitke vsi, ki so praznovali okrogle roj-
stnodnevne obletnice in zlate poroke. 
Večer je popestrila pevka Marjetka Po-
povski, ki v Delfinu prepeva že 22 let in 
vsakoletna gostja rokodelskih delavnic. 
Posebno zahvalo si je prav zagotovo 
zaslužila predsednica KTK ZDUS Zdenka 
Bevc Škof, ki je opravila veliko delo z orga-
nizacijo in uspešno vodila delavnice, v za-
dovoljstvo vseh. Ob zdravici smo si zaže-
leli ponovnega snidenja in še veliko novih 
idej in izdelkov. V petek zjutraj je bilo slovo. 
Vse mentorice in mentor so prejeli potr-
dilo o sodelovanju. Predsednica Tehnične 
kulture na ZDUS-u Zdenka Bevc Škof je 
povedala, da je vesela in ponosna, da so 
delavnice potekale tekoče in uspešno do 
zadnje minute. Vsi udeleženci so bili istega 
mnenja, z željo, da v novo leto zakoraka-
mo zdravi in polni elana za nove projekte. 

Besedilo in foto, Podpredsednica 
KTK ZDUS Nevenka Vidmar

9. Rokodelske delavnice v Delfinu

Udeleženci RDD
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Letos obeležujemo Kajuhovo leto, saj 
se je ta imenitni slovenski poet rodil 
pred 100 leti. A praznovanja so neko-
liko tiha in sramežljiva, bi rekli pozna-
valci, saj je bilo na različnih razpisih 
zavrnjenih kar nekaj najavljenih pro-
jektov s to tematiko. Tudi člani Bral-
nega krožka DU Senovo smo dobili 
negativen odgovor, ampak nismo od-
nehali. Združili smo moči, mi smo le 
glasno brali, povabili pa smo k sode-
lovanju mlade in starejše prekaljene 
recitatorje Gledališke skupine DKD 
Svoboda Senovo, mojstre zvoka, luči 
in multimedijev, imenitnega solista 
Tilna Abrama in nastal je tak lep in 
simpatičen kulturni dogodek, da smo 
ponosni nanj.
Premierno smo ga izvedli v petek, 18. 11., 
ob 18. uri v strojnici na Reštanju. Dovolili 
so nam uporabiti tehnični muzej kot pri-
zorišče nastopa, gledalci pa so spremljali 
program iz vaške sobe.
Zbralo se nas je okrog osemdeset, do 
zadnjega kotička smo napolnili »veliko 

dvorano«, kot je vaško sobo poimenovala 
predsednica Sveta KS Senovo, ga. Vlasta 
Moškon. Izrazila je veselje, da smo se 
srečali, izkoristili priložnost tudi za predsta-
vitev defibrilatorja in vaško druženje. Zdaj, 
ko je zaradi adaptacije zaprt, šele čutimo, 
kako pomemben je Dom XIV. divizije, ki 
nudi pravo razkošje v primerjavi z reštanj-
sko »veliko dvorano«, smo družno ugotav-

ljali. S programom »Kajuhovih 100« bomo 
še nastopili. Najbrž tudi na Reštanju, kjer 
lokacija prav vabi k tovrstni tematiki. Pa 
še eno presenečenje vam bomo tam gor 
pripravili. A naj ostane skrivnost do nas-
lednjega nastopa. Vabljeni med nas, va-
bljeni h Kajuhovim mojstrovinam!
Boža Ojsteršek, Bralni krožek DU Senovo

Kajuh za vse letne čase 
in za vse generacije

Ta veseli dan kulture v Pivki
Ta veseli dan kulture obeležuje-
mo vsako leto 3. decembra, na dan 
rojstva slovenskega pesnika France-
ta Prešerna. Srečanje ob tem prazni-
ku je bilo letos v Društvu upokojencev 
Pivka še posebej slovesno. Krožek 
Beremo skupaj je namreč predstavil 
že 8. zvezek poezije z naslovom Ero-
tični stihi, ki ga je posvetil 70-letnici 
Društva upokojencev Pivka. To je že 
druga samostojna pesniška zbirka 
avtorice Ane Stavanja, ki se tokrat 
predstavlja z ljubezenskimi pesmimi. 
Udeležence srečanja je nagovoril pred-
sednik DU Pivka Evgen Primožič, ki je 
najprej spregovoril o pomenu kulture za 
vsakega od nas in o poslanstvu krožka 
Beremo skupaj, potem pa se je posvetil 
novi pesniški zbirki. Zahvalil se je avtorici 
Erotičnih stihov, Ani Stavanja, in ilustrator-
ki Tini Zadel, še posebej pa se je zahvalil 
Nevenki Šelj, ki je »pripravila vse«, da je 
8. zvezek poezije izšel. Ana Stavanja se je 

najprej zahvalila vsem, ki jo spodbujajo in 
ji pomagajo na njeni literarni poti, potem 
pa je predstavila svojo zbirko Erotični stihi, 
ki vsebuje štiriindevetdeset ljubezenskih 
in erotičnih pesmi. Izbor pesmi je opravila 
avtorica sama, berejo pa se kot roman. To 
je zgodba o iskanju, razvoju in nehanju lju-
bezni. Ana nam je prebrala prvo pesem, ki 
ponazarja prvo srečanje, potem je izbrala 
nekaj pesmi, iz katerih smo lahko sklepa-
li, kako se je ljubezen razvijala. V zadnji 
pesmi pa smo spoznali, kako se je zgodba 
končala.
Prešernu se tokrat nismo posvetili z nje-
govimi pesmimi, ampak so članice krožka 
Beremo skupaj prebrale nekaj svojih pesmi 
o njem. Sledil je nastop VS Rožmarinke in 
kitarista Kristijana Črlenca. Da pa je bil Ta 
veseli dan kulture zares vesel, smo slišali 
še nekaj anekdot in šal. Na koncu srečanja 
je vsak član krožka Beremo skupaj prejel 
izvod pesniške zbirke.

Besedilo in foto, Jelka ČeligojAna Stavanja in Erotični stihi
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Z začetkom veselega decembra smo 
se v DU Lendava odločili, da bomo 
popestrili dogodke in prireditve, ki so 
v tem adventnem času predvidene. 
Tako smo v petek, 2. decembra 2022, 
pripravili koncert pevskega zbora 
»Nimam časa« Društva upokojencev 
Lendava in razstavo Sekcije ročnih 
del DU Lendava.
Že pred 16. uro so se ljubitelji zborovskega 
petja pričeli zbirati pred Evangeličansko 
cerkvijo, na kar so napolnili prostor cerkve. 
Sledila je uvodna pesem mešanega pev-
skega zbora »Nimam časa« pod vodstvom 
zborovodje g. Mateja Pucka ter nato 
nagovor predsednice komisije za kulturo 
pri DU Lendava ga. Marije Varga. Potem 
so navzoči lahko uživali v prijetnih zvokih 
zborovskega petja narodnih in prirejenih 
pesmi. Potek koncerta je povezovala ga. 
Jerica Trojak. Ob 17. uri je sledila otvoritev 
razstave Sekcije ročnih del Društva upo-
kojencev Lendava v prostorih bivše samo-
postrežne trgovine na TLP. Sekcija ročnih 
del je na ogled postavila stvaritve, iz katerih 
je razvidno poslanstvo, ki ga ustvarjajo z 
ročnimi deli in tako ohranjajo kulturno de-
diščino teh krajev. Vodja ročnodelskega 
krožka pri DU Lendava ga. Dragica Marič 
je v uvodnem nagovoru poudarila, da je 
vsaka vezenina enkratna, unikatna ume-
tnina, ki so jo izdelale človeške roke. So 

Koncert Pevskega zbora 
in razstava ročnih del

Ekskurzija literarne skupine DU Litija

spomin minulih časov in opomin sedanjim, 
da spoštujemo znanje rodov in ga opleme-
nitenega prenašamo v prihodnost. In prav 
s tem krožek ročnih del bogati kulturno 
dediščino, kjer se prepleta zgodovina tukaj 
živečih narodov. Prepletajo se odnosi med 
narodi, tako kot se prepletajo vezenine in 
s tem kažejo različnost izvezenih vzorcev, 
v šivanju, motivih in barvah. Otvoritev je 

popestrila tamburaška skupina Hrvaškega 
kulturnega društva Pomurje Lendava. Po 
ogledu razstave je bila pripravljena pogo-
stitev in druženje v sosednjem prostoru. 
Bilo je veselo, saj se je slišalo zvoke tam-
burašev in petje navzočih.
Hvala vsem, ki so kakorkoli prispevali, da 
smo navedeni prireditvi pripravili in izvedli.

Besedilo in foto, DU Lendava

Na litijskem pokopališču je od leta 
2004 pokopan Jože Šmit, sloven-
ski pesnik, prevajalec, urednik in 
novinar, rojen v majhni vasici Tlake 
pri Rogatcu. Do leta 1960 je živel v 
Litiji, saj je bila njegova žena Mija Li-
tijanka. 
V februarju 2022 je minilo sto let od njego-
vega rojstva, zato se je literarna skupina 
odločila pokloniti se njegovemu spominu 
z obiskom Muzeja na prostem v Rogatcu. 
Tu stoji njegova rojstna hiša, ki jo je Jože 
Šmit muzeju podaril kot kulturno dedi-
ščino. Pred Viničarsko hišo stoji pokrit 
prostor za obiskovalce, tako da smo prvi 
del našega obiska, v prijetni senci, na-
menili prav Jožetu Šmitu. Vodička nam Literarna skupina pred rojstno hišo Jožeta Šmita

Čipka pri čipki ...
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je predstavila njegovo življenjsko pot 
in dela, deset pesniških zbirk in 5 knjig 
za otroke. Iz ene od njih nam je zastavi-
la nekaj ugank, izbor njegovih pesmi pa 
smo pripravili sami.
Nato smo se sprehodili med objekti 
muzeja (Šmitovo hišo, kovačijo, trgovi-
no z mešanim blagom ali lodnom, go-
spodarskim poslopjem, svinjakom, ko-
zolcem, Viničarsko hišo ter Kamnarsko 

bajto) ter obiskali še zeliščni vrt in se tako 
v živo znova srečali s kulturno dediščino 
naših prednikov. Sledil je obisk Ipavče-
ve hiše v Šenjurju. Tu smo spoznali 
rodovino Ipavcev, skladateljev in zdrav-
nikov, od prvega padarja iz te družine, 
Franca Ipavca, do njegovih sinov Alojza, 
Benjamina in Gustava, katerega pesem 
Slovenec sem, je še vedno ena najlepših 
domoljubnih pesmi. Z njegovim sinom 

Josipom, ki je bil prav tako medicinec 
in nadarjen glasbenik, ki pa je bil že od 
rojstva bolehen in je relativno mlad umrl, 
se zgodba dinastije konča, čeprav še 
zdaleč ni zaključena, pravijo poznaval-
ci. Prijeten dan smo zaključili v gostišču 
Bohorč in se polni lepih vtisov in novih 
spoznanj vrnili domov.

Iva Slabe, foto B. Kralj in M. Amon

Ženske pevskega zbora Večernica, 
sicer vse članice Društva upoko-
jencev Ajdovščina in članice ŽePZ 
SOČA, društva Slavec Solkan, smo 
res lahko vesele, da je naš skupni 
zborovodja gospod Miran Rustja. Vsi 
ga poznajo kot dolgoletnega zboro-
vodjo različnih sestavov in vsestran-
skega umetnika. In tako kot njega, 
tudi gospod Miran pozna veliko ljudi. 
Njegova zasluga je, da smo prvo 
adventno nedeljo obiskale Porabske 
Slovence v Monoštru na Madžar-
skem.
Na pot smo se odpravile v soboto 26. 11. 
2022 v jutranjih urah. Prav počasi smo 
spotoma še v naši lepi Sloveniji pogledali 
v Filovce. Simpatični domačin nam je vse 
povedal in prikazal, kako težko delo je 
bilo lončarstvo. Ogledali smo si še muzej 

Ženski pevski zbori v Monoštru
in seveda tudi kaj kupili. Malce smo se 
okrepčali in pot nadaljevali v Plečniko-
vo cerkev Gospodovega vnebohoda 
v Bogojino. Ogledali smo si jo in pred 
odhodom še zapeli nekaj pesmi, kot vajo 
za naslednji dan. Zvečer smo prispeli v 
Monošter ter se nastanili v hotelu Lipa.
Po zajtrku nas je sprejela gospa Andrea 
Kovach, predsednica zveze Sloven-
cev na Madžarskem. V njenem vodstvu 
smo si ogledali muzej, ki se nahaja v 
nekdanji stavbi mejne straže v Števa-
novcih in razstavljene eksponate življe-
nja graničarjev. Po kosilu pa smo pohi-
teli v župnijsko cerkev, kjer smo zapeli 
pri Slovenski adventni sveti maši. Po 
končanem obredu v cerkvi smo odšli v 
Slovenski kulturni in informativni center, 
kjer smo nadaljevali z adventnim pro-
gramom. Najprej so nastopili otroci 

OŠ Gornji Senik, sledile so pevke Soče, 
potem še Večernice. Vsak zbor s po 
dvema pesmima. Eno pesmico pa smo 
zapele skupaj. Ponosne smo lahko, da 
so program spremljali tudi gospod Franc 
Režonja, vikar v Monoštru, gospa Metka 
Lajnšček, generalni konzul Republike 
Slovenije v Monoštru. Gospod Karel 
Holecz, predsednik društva Slovenskih 
upokojencev ter Fodor Babi, predse-
dnica Porabskih Slovencev. Program je 
zaključila domača pevska skupina Ro-
žmarin, društva Slovenskih Porabskih 
upokojencev. Po kratkem druženju in 
klepetu smo se zahvalili našim gostite-
ljem in se odpeljali proti domu. Hvala 
vsem, ki ste poskrbeli za lepo vzdušje. 
Zadovoljne in vesele pevke že čakamo 
naslednje gostovanje. 

Besedilo in foto, Marija Petrovčič

Nastop na reviji

ZDUSPLUSMEDNARODNO SODELOVANJE 
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Delo platforme v naslednjem letu bo 
temeljilo na notranji strategiji AGE 
2022–2025, ki je bila razvita s sode-
lovanjem članic in sprejeta na gene-
ralni skupščini junija 2021. Posebej 
pomembno bo »spodbujanje enako-
sti, preprečevanje in boj proti dis-
kriminaciji«, kot osrednja področja 
pozornosti. Drugače povedano - pri-
zadevanja za zaščito, spodbujanje 
in ozaveščanje o enakem uživanju 
pravic v starosti. Enakost spolov in 
medsektorstvo bosta vključeni v štiri 
delovne sklope ciljnih nalog - v nada-
ljevanju. Nadaljeval bo tudi z delom za 
soočanje s težko realnostjo Ukrajin-
cev, posebej starejših v in iz Ukrajine, 
s čemer je začel februarja 2022.

Delovni paket 1 – Vodstvene naloge
Zajema vodstvene naloge in se osredoto-
ča na sekretariat in njegovo učinkovitost, 
nadaljnji razvoj članstva z izboljšanjem in 
dolgoročno finančno vzdržnostjo ter z is-
kanjem dodatnega lastnega dohodka. 

Delovni paket 2 - Dejavnosti politike 
in zagovorništva
Pomenijo spodbujanje enakosti starosti v 
vseh dejavnostih, zagotoviti enako obrav-
navo starejših v agendi EU; utrjevanje 
načela nediskriminacije; pristop k staranju, 
ki temelji na pravicah; zagotavljanje ena-
kopravne udeležbe in avtonomije starejših; 
identificirati in obravnavati strukturne in 
sistemske težave, ki omejujejo sodelova-
nje v družbi in avtonomnost v starejši sta-
rosti, vključno s temi pojavi v mlajših letih; 
povzdigniti glas starejših; opozarjati, kako 
staranje vpliva na različne oblike diskrimi-
nacije in izkoristiti raznolikost starejše po-
pulacije.

Delovni paket 3 – Finančna podpora 
tretjim osebam (ponovna dodelitev)
Cilj je prispevati k vsebini volilnih progra-
mov kandidatov za EP s sofinanciranjem 
ustreznih projektov in s podporo cilju AGE 
za spodbujanje enakosti starosti ter pribli-
žati EU državljanom preko posvetovanj na 
nacionalni in lokalni ravni.

Prioritete AGE za leto 2023 na 
finančnem rešetu Evropske Komisije

To je nova oblika dejavnosti AGE, v 
katero bodo vključene tudi članice s pri-
javljenimi programi v letu 2023. Zanjo 
ocenjujejo, da bo EK posebej prispevala 
sredstva, poleg svojega deleža prispev-
ka (80 %) za celoten predloženi program.

Delovni paket 4 – Komuniciranje, 
razširjanje in dejavnosti kampanj
Vsebuje vključitev pogledov starejših v javne 
razprave, povečanje prepoznavnosti in vpliv 
zagovorniškega dela ter delitev informacij o 
politikah staranja med člani in drugimi ciljni-
mi skupinami. Vsi delovni paketi so v pro-
gramu podrobneje razdelani in opremljeni z 
indikatorji ter postavljenimi cilji za spremlja-
nje njihovega uresničevanja. Sekretariat in 
vodstvo AGE pričakujeta, da bo program 
sprejet in potrjen s strni EK. V tem primeru 
bomo tudi mi imeli možnost udeležbe na 
razpisu, s prijavo pripravljenega načrta v 
okviru tretjega paketa – v pripravah na EP 
volitve v letu 2024.

Jožica Puhar, podpredsednica, 
mednarodno sodelovanje
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Na Nizozemskem imajo različne or-
ganizacije starejših in za starejše ter 
upokojenske organizacije. Imajo več 
kot 3 milijone upokojencev, starejših 
od 65 let, pri 17 milijonih prebivalcev. 
Starostna meja za upokojitev je bila v 
letu 2021 povišana na 67 let, vendar 
ne računajo z bistvenim zmanjšanjem 
števila upokojenih. 
Okoli 750.000 oseb je včlanjenih v katero 
od organizacij starejših ljudi. Protestantske, 
katoliške in splošne organizacije starejših 
ter organizacije starejših migrantov imajo 
skupaj okoli 550.000 članov. Imajo dve 
krovni organizaciji upokojencev s približno 
200.000 člani. Razliko med temi izhajajo iz 
načina organiziranja. Organizacije starejših 
so organizirane po verskih prepričanjih in 
imajo skupaj 2000 sekcij na lokalni ravni po 
vsej državi. Člani so starejši ljudje z različ-
nimi vrstami pokojnine. Osnovna (državna) 
pokojnina je za vse prebivalce enaka - na 
ravni minimalne plače. Zadnja desetletja 
veliko zaposlenih obvezno vplačuje del 

Organizacije upokojencev 
in starejših na Nizozemskem 

svoje plače za dodatno pokojnino (drugi 
steber), da bi po upokojitvi dosegli 70 % 
življenjske ravni, kot so jo imeli prej. Orga-
niziranih je okoli 350 pokojninskih skladov, 
pri podjetjih, po panogah in pri področjih 
državne uprave. Za obrambo interesov 
članstva skladov skrbijo upravni odbori, ki 
jih sestavljajo sindikati delodajalcev in sindi-
kati delojemalcev skupaj s strokovnjaki. Za 
obrambo interesov na nacionalni in evrop-
ski ravni skrbita zgoraj omenjeni krovni or-
ganizaciji upokojencev, ki tesno sodelujeta.
Organizacije starejših in za starejše imajo 
plačane zaposlene (strokovne delavce), 
ki podpirajo veliko število prostovoljcev. 
Organizacije upokojencev pa imajo samo 
prostovoljce. Vir sredstev so le članarine. 
Do leta 2011 so imeli tudi vladne subvenci-
je na lokalnih in državni ravni, ki jih ni več. 
Po letu 2014 se je položaj upokojencev 
poslabšal. Uveljavljena so bila nova pravila 
pokojninske blagajne in sprejeti omejitve-
ni državni predpisi. Pokojninski skladi so 
skupaj privarčevali več kot 1.300 milijard 

evro, vendar tega zaradi omejitvenih pred-
pisov ne morejo preliti v izplačevanje po-
kojnin. Prizadela jih je tudi v letu 2016 spre-
jeta nova davčna zakonodaja, kot pravijo, 
v korist delodajalcev in delojemalcev ter v 
škodo upokojencev, invalidov/oseb z ome-
jitvami in oseb brez plačanega dela.
Zavzemajo se za spremembo pokojnin-
skega sistema in upajo, da bo pripravljen 
in sprejet v nekaj prihodnjih, po oceni 5-ih 
letih. Računajo na to, da se bo zdaj z raz-
ličnimi ukrepi države kaka oblika subven-
cioniranja organizacij povrnila in uveljavila 
možnost povečanja oz. izplačevanja po-
kojnin na račun rasti stroškov in inflacije. 
Kot pozitivno ocenjujejo, da so starejši 
in upokojenske organizacije sprejeti kot 
resen partner v pogovorih in da se imajo 
možnost pogovarjati z drugimi akterji na 
področjih, pomembnih za starejše osebe.

Po pripovedi Jaap van der 
Speka, predsednika nizozemske 

krovne organizacije upokojencev, 
povzela Jožica Puhar 

Vljudno vabimo DU, da do 31. 1. 2023 
izpolnite in oddate statistično poročilo 
za leto 2022. Spodbujamo k izpolnit-
vi spletnega vprašalnika, s čimer se 
bomo približali cilju digitalizacije vsebin. 
V kolikor ste v DU pozabili podatke za 
dostop, zanje pišite na tajnistvo@zdu-

ZDUSPLUSSPOROČILA UREDNIŠTVA IN VODSTVA ZDUS

Poziv k oddaji letnega statističnega poročila
s-zveza.si (ne pozabiti navesti naziva 
DU). Tisti, ki boste za osebne podatke 
morali poslati obrazec s privolitvijo oz. 
soglasjem za obdelavo le-teh, si lahko 
obrazec prenesete na svojo napravo s 
spleta. Do poročila dostopate na naši 
spletni strani (zeleni pas z ikono stati-

stičnega poročila) https://zdus-zve-
za.si oz. z neposrednim klikom na 
podstran http://bopro-web.a-soft.
si:9080/statisticno-porocilo-web/
login.xhtml. V res izjemnih primerih pa 
naj se DU obrnejo na nas za obrazec v 
wordu.

mailto:tajnistvo@zdus-zveza.si
mailto:tajnistvo@zdus-zveza.si
http://bopro-web.a-soft.si:9080/statisticno-porocilo-web/login.xhtml
http://bopro-web.a-soft.si:9080/statisticno-porocilo-web/login.xhtml
http://bopro-web.a-soft.si:9080/statisticno-porocilo-web/login.xhtml
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Vaša najboljša izbira za hitre kredite

Kdo še ni slišal za deljenje zneska nakupa na več obrokov?  
Obročno plačevanje je odlična rešitev za vse, ki pri svojih nakupih želite 
nekaj več finančne prilagodljivosti in lahko je zelo preprosto.

Obročno plačevanje je namenjeno vsem, ki nakupov večjih vrednosti ne morejo v celoti plačati takoj, ali pa bi radi samo 
razbremenili svoje mesečne stroške. Se to sliši kot nekaj za vas? Potem izberite Addiko obročno kartico Mastercard®. 

Plačevanje, spletno nakupovanje ali dvigovanje gotovine lahko razdelite na od 2 do 60 obrokov.

Ob vsakem nakupu, plačilu ali dvigu z Addiko obročno kartico Mastercard prejmete sporočilo SMS z vprašanjem 
ali želite plačilo razdeliti na obroke. Če ga želite razdeliti, potem v roku ene ure odgovorite na ta SMS in v njem 
navedite število obrokov (od 2 do 60) – in to je to. Tako si lahko brez skrbi privoščite tudi večje nakupe, ki jih 
poravnate šele kasneje! Če na sporočilo SMS ne odgovorite,se bo plačilo izvedlo klasično, v enkratnem znesku. 
Izgleda preveč enostavno? Tako pač je:). 

Z Addiko obročno kartico Mastercard lahko:

razdelite plačilo na obroke po želji (2–60 obrokov) 
razdelite dvig gotovine na od 2 do 60 obrokov   
potrdite število obrokov enostavno preko sporočila SMS 
varno nakupujete na spletu in na vseh prodajnih mestih z oznako Mastercard  

Vabljeni v najbližjo poslovalnico Addiko banke – naši svetovalci vam bodo z veseljem priskočili na pomoč pri 
izbiri Addiko obročne kartice Mastercard ter vprašanjih o obročnem ali kartičnem plačevanju.

Preverite pa tudi druge ugodne rešitve za upokojence, tudi za tiste z nižjimi prihodki. Sklenite kredit hitro in 
enostavno. Potrebujete le osebni dokument, davčno in TRR. Upokojencem, ki v Addiko banki sklenete kredit in 
postanete stranka Addiko banke, nudimo tudi brezplačno vodenje bančnega računa ali paketa bančnih storitev 
za ves čas trajanja financiranja.

Veselimo se srečanja z vami!
Strokovnjaki Addiko banke

•
•
•
•

Obiščite vam najbližjo poslovalnico Addiko banke ali nas pokličite  
na 01 5804 228 in skupaj bomo našli najboljšo rešitev za vas.

Stvari so boljše, ko jih delimo. 
Še posebej stroški!

ni potrebno olepšavati dejstva, po 
katerem si bomo zapomnili leto, ki je za 
nami. Žal je to postalo leto, ko se je vojna 
vrnila na evropsko celino. In to ravno 
po tem, ko smo si počasi opomogli od 
pandemije COVID-19. Milijonom ukrajin-
skih civilistov, med katerimi je kar polo-
vica otrok, je leto prineslo nepredstavljivo 
trpljenje. Evropska unija jim stoji ob strani 
in mnoga prizadevanja Unije v preteklem 
letu so bila usmerjena v milijone begun-
cev, ki so se znašli na tleh naših držav 
članic. To je, in bo vplivalo tudi na delovni 
program Evropske komisije za letošnjo 
leto. Vse, kar je vojna prinesla s seboj, 
vpliva tudi na naš vsakdan. Reševanje 
draginje, energetske, prehranske in be-
gunske krize so osnovni gradniki delov-
nega programa Komisije. 
Seveda pa Evropska komisija ni po-
zabila niti na področje sociale. Kon-
ferenca o prihodnosti EU, ki je potekala 
v preteklih dveh letih in v sklopu katere 
je več milijonov državljank in državljanov 
članic EU povedalo, kakšno Evropo si 
želijo, je pokazala, da si Evropejci želijo 
velikih sprememb. Tudi na področju de-
mografije. Večina letošnjega programa 
Komisije temelji na teh predlogih. Veliko 
pozornosti je namenjene mladim in njiho-
vem opolnomočenju v digitalnem svetu 
in seveda tudi zaščiti pred pastmi, ki jih 
prinaša razvoj interneta. To zadeva tudi 
starejše, kajti tudi med njimi pogosto 
prihaja do zlorab. Na svetovnem spletu 
niso tako zelo vešči, težko je oceniti kaj 
je res in kaj ne in tako lahko zelo hitro 
postanejo tarča kriminalcev. Strategija, 
s katero se ukvarja Evropska komisija, 
določa ukrepe za zaščito ljudi na spletu, 
v skladu z zakonodajo bodo ponudniki 
spletnih storitev dolžni zmanjšati tvega-
nje, da bi se njihove storitve uporabljale 
za kakršnakoli nezakonita dejanja, od-

krivati in prijaviti spletne zlorabe, ter to-
vrstne spletne vsebine hitro odstranjevati. 
Poudarek je tudi na kazenskem pregonu 
povzročiteljev kaznivih dejanj.
Starati se začnemo z dnem, ko se 
rodimo, je v enem od svojih nastopov 
poudarila komisarka za demografijo, 
gospa Dubravka Šuica. Novembra lani je 
svet dosegel še en mejnik, presegli smo 
8 milijard prebivalcev na Zemlji. V mnogih 
delih sveta je hitra rast prebivalstva pos-
ledica podaljšanja življenjske dobe. Zah-
valjujoč obsežnim izboljšavam javnega 
zdravja, prehrane in medicine, živimo dlje 
in bolj zdravo. Kljub vsemu ne smemo 
podcenjevati preventivnih programov, ki 
promovirajo zdrav način življenja in tudi 
programov, ki omogočajo zgodnje od-
krivanje bolezni ter tako možnost uspe-
šnejšega ozdravljenja. Evropska komisija 
je v lanskem letu predstavila tudi zelo po-
membno evropsko strategijo oskrbe, 
s katero želi zagotoviti kakovostne in 
cenovno dostopne storitve oskrbe po 
vsej Evropski uniji ter izboljšati položaj 
tako za oskrbovance, kot za ljudi, ki zanje 
skrbijo poklicno ali neformalno. Evropska 
unija se zaveda pomembnosti dolgotrajne 
oskrbe. Slovenija po nedavnem referen-
dumu ponovno postaja edina država, ki 
tega področja nima zakonsko urejenega. 
Druga pomembna področja dela Evrop-
ske komisije s področja demografije 
ostajajo tudi zaveze iz Zelene knjige 
o staranju, ki jo je Komisija objavila v 
letu 2021. Knjiga daje smernice za obli-
kovanje politik vseživljenskega učenja in 
vključevanja, zdravo in aktivno staranje, 
izobraževanje in usposabljanje, podalj-
šanje aktivnega in samostojnega življe-
nja, boljše priložnosti delovno zmožnih 
oseb, dolgoročno vizijo za starejše na 
podeželskih območjih, kot seveda tudi 
pomembne posodobitve nacionalnih 

pokojninskih, zdravstvenih in drugih sis-
temov, ki se tičejo starejših. Seveda vsa 
ta področja v prvi roki ostajajo v pristoj-
nosti držav članic, je pa Komisija tista, 
ki lahko pomaga, usmerja in svetuje. Iz-
kušnje drugih držav nas namreč lahko 
veliko naučijo. V začetku letošnjega leta 
je Komisija napovedala tudi pregled izva-
janja ukrepov in morebitne posodobitve 
in dopolnitve Zelene knjige. 
Leto 2023 bo torej leto sprememb. 
Upajmo, da čim več na boljše. Nikoli ne 
smemo izgubiti optimizma v prihodnost, 
ne glede na to, kako težko je morda v 
nekem določenem trenutku. Čim več tega 
optimizma v letu 2023 želim tudi vam! 

Romana Tomc,  
evropska poslanka

Spoštovane bralke, 
spoštovani bralci revije ZDUS+,



Vaša najboljša izbira za hitre kredite

Kdo še ni slišal za deljenje zneska nakupa na več obrokov?  
Obročno plačevanje je odlična rešitev za vse, ki pri svojih nakupih želite 
nekaj več finančne prilagodljivosti in lahko je zelo preprosto.

Obročno plačevanje je namenjeno vsem, ki nakupov večjih vrednosti ne morejo v celoti plačati takoj, ali pa bi radi samo 
razbremenili svoje mesečne stroške. Se to sliši kot nekaj za vas? Potem izberite Addiko obročno kartico Mastercard®. 

Plačevanje, spletno nakupovanje ali dvigovanje gotovine lahko razdelite na od 2 do 60 obrokov.

Ob vsakem nakupu, plačilu ali dvigu z Addiko obročno kartico Mastercard prejmete sporočilo SMS z vprašanjem 
ali želite plačilo razdeliti na obroke. Če ga želite razdeliti, potem v roku ene ure odgovorite na ta SMS in v njem 
navedite število obrokov (od 2 do 60) – in to je to. Tako si lahko brez skrbi privoščite tudi večje nakupe, ki jih 
poravnate šele kasneje! Če na sporočilo SMS ne odgovorite,se bo plačilo izvedlo klasično, v enkratnem znesku. 
Izgleda preveč enostavno? Tako pač je:). 

Z Addiko obročno kartico Mastercard lahko:

razdelite plačilo na obroke po želji (2–60 obrokov) 
razdelite dvig gotovine na od 2 do 60 obrokov   
potrdite število obrokov enostavno preko sporočila SMS 
varno nakupujete na spletu in na vseh prodajnih mestih z oznako Mastercard  

Vabljeni v najbližjo poslovalnico Addiko banke – naši svetovalci vam bodo z veseljem priskočili na pomoč pri 
izbiri Addiko obročne kartice Mastercard ter vprašanjih o obročnem ali kartičnem plačevanju.

Preverite pa tudi druge ugodne rešitve za upokojence, tudi za tiste z nižjimi prihodki. Sklenite kredit hitro in 
enostavno. Potrebujete le osebni dokument, davčno in TRR. Upokojencem, ki v Addiko banki sklenete kredit in 
postanete stranka Addiko banke, nudimo tudi brezplačno vodenje bančnega računa ali paketa bančnih storitev 
za ves čas trajanja financiranja.

Veselimo se srečanja z vami!
Strokovnjaki Addiko banke

•
•
•
•

Obiščite vam najbližjo poslovalnico Addiko banke ali nas pokličite  
na 01 5804 228 in skupaj bomo našli najboljšo rešitev za vas.

Stvari so boljše, ko jih delimo. 
Še posebej stroški!
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Stanko Vaupotič, rojen pred sedemdesetimi leti v Stanošini 
12, celo svoje življenje preživlja v domači občini. Rojen je 
materi Mariji in očetu Konradu kot zadnji otrok. Njegov brat 
dvojček je umrl nekaj dni po porodu. Otroštvo je preživljal s 
Tončekom, Konradom, Anico, Jakecom, Jožetom in Karlom. 
Rad se druži s še živečima sestro Anico in Jožetom. Živeli so 
na haloški kmetiji v delavsko kmečki družini. Rad je zahajal v 
cerkev, kamor je hodil peš, in prav nič mu ni bilo težko. Izučil 
se je za monterja toplovodnih in ogrevalnih naprav. Prav 
tako je že od mladosti sodeloval na najrazličnejših dobro-
delnih in prostovoljnih akcijah za dobrobit domačega kraja. 
Bil je predsednik mladincev. Že kot mladinec je sodeloval 
na delovni brigadi leta 1969 Sava in dobil udarniško značko.
Spominja se, da je odlično sodeloval in krmaril v takratni oblasti, ki ni 
bila ravno naklonjena kulturi in veri. Odslužil je vojaški rok leta 1972 in 
se leta 1980 poročil s Hijacinto iz Dramelj. Rodili so se jima trije sinovi 
Martin, Andrej in Rok. Vsi imajo svoje družine. Z ženo sta ponosna 
na svojih šest vnukov, ki jih neizmerno obožujeta. S svojim delova-
njem je doprinesel tudi k razvoju kraja in sodeloval v takratni iniciativi 
za samostojno občino. Je član več društev, prav tako je bil pred-
sednik različnih društev ter doprinesel k razvoju teh društev. Bil je 
predsednik PGD Podlehnik, dolgoletni gospodar krajevne dvorane, 
bil je v odboru novo nastale občine Videm, predsednik odbora za 
socialo in družino takratne občine Videm in Podlehnik, član komisije 
za socialo in zdravstvo, predan krvodajalec, bil je predsednik akcije 
Nič nas ne sme presenetiti RK Podlehnik.
V šoli rezervnih oficirjev v Bileči (BiH) je prejel leta 1980 priznanje 
rezervnih oficirjev in bil povišan v kapetana I. klase. 17 let je predse-
doval župnijski Karitas, ki jo je s takratnim župnikom tudi ustanovil. 
Marsikateremu župljanu je polepšal dan s svojim obiskom, klepe-
tom, prevozom, z materialno pomočjo ali ureditvijo domovanja. 25 
let je streljal proti toči! Svojo upokojitev pa je dočakal na Perutnini 
Ptuj, kjer je bil spoštovan sodelavec in zanesljiv delavec, saj je delal 
na odgovornem in zahtevnem delovnem mestu.
Njegovo delo na kulturnem področju pa obsega res pestro in zani-
mivo delovanje. Dolga leta je bil igralec v dramski sekciji KD Podleh-
nik in 25 let ljudski pevec Kopačev KFD Podlehnik, pevec v zboru 
KD Podlehnik, ljudski godec Haloških veseljakov TD Podlehnik, 
kjer so izdali samostojni CD, igralec v skupini, ki skrbi za ohranja-
nje šeg in navad v TD Podlehnik, kjer je bil v uredniškem odboru 
pri pisanju knjige na Mavrični strani Haloz ter snemanju filmčka o 
šegah v Halozah, ljudski pevec v skupini Jablovški pevci, kjer so 
pred dvema letoma izdali samostojni CD. Ponosen je na zadnjo ra-
dijsko oddajo z Vesno Sever Borovnik, ki vodi oddajo Godci igrajo, 
pevci zapojejo. Mnogokatero prireditev je odlično izpeljal kot dober 
voditelj, ki se poslušalcem predaja z dušo in telesom. Od otroštva 
je predan pustu in pustnim šegam, nato je dolga leta sodeloval z 
Jablovškimi orači. Haloški orači so bili prepoznaven lik na ptujskem 
kurentovanju že od samega začetka, kjer je sodeloval že s prvim 
vodjem oračev Jankom Gajškom. Ni prireditve, domačega prazno-
vanja ali župnijskega praznovanja, kjer ne bi poprijel za mikrofon ter 
popeljal poslušalce skozi pestre program prireditve. Prav tako je 
njegovo delo pestro in predano v župniji Sv. Trojice, njegovo pasto-
ralno delo obsega najrazličnejša dela. Zelo rad prebira časopise, tisk 

Mož tisočerih sposobnosti, mož dobrodelnosti, mož, ki se trudi za 
razvoj in prepoznavnost domačega kraja, po duši pa je ljubitelj kulture.

Stanko Vaupotič

Družino pa prav celo življenje. Sedaj mu Družino daje sestra Anica, 
ki jo prejema od svoje hčerke sestre Petre, ki dela v vrtcu Montesori. 
Sedaj, na jesen življenja, ko mu zdravje ne dopušča toliko aktivno-
sti, se posveča svoji družini, ljubim vnukom in zelo rad jim predaja 
mnoge izkušnje in anekdote z njegove pestre in zanimive življenjske 
poti. Rad prepeva v skupini pevcev in se druži z ljudmi dobre volje in 
tistimi, ki so mu pri srcu. Mož, ki je dal likom osebnosti, ter jih odigral 
z vso predanostjo in zanosom. Spominjali se ga bomo v vlogah treh 
dobrih mož Miklavža in Božička, dedka Mraza, ko je razveseljeval 
najmlajše in jim pričaral pravljični svet. Spominja se tistega otroške-
ga pričakovanja, tiste čarobnosti, ki so jo otroci pričakovali, ko jim 
je dajal darila. To so bili časi, ko so bile dvorane polne do zadnjega 
kotička, ko so tudi starši in stari starši uživali v pravljičnosti zraven 
otrok. Prepeval je v skupini kolednikov za Sv. tri kralje in počasi se 
pozablja navada, da so koledniki prepevali tudi na silvestrski večer, 
celo enkrat je pomagal tudi svečanskim pevkam, ker je pevka 
zbolela. Le te so obiskovale domove na svečnico. To so bili lepi in 
nepozabni časi, spominov pa je za eno polno malho ali celo knjigo. 
Ker mu zdravje ne dopušča več toliko aktivnosti, sedaj prepeva v 
skupini ljudskih pevcev Društva Jablovški pevci, za svojo dušo in 
za ohranjanje ljudske pesmi zanamcem, da ne zatone ta prekrasna 
melodija in besedilo z močno pripovednostjo. Rad zapiše pesem za 
mlajši rod ali za skupino. Mladim rad predaja svoje izkušnje in znanja. 
Ker je odličen pripovednik, ga radi povabijo v šole, domove in je ve-
likokrat gost radijskih in televizijskih oddaj na temo kulture in šeg ter 
navad s snovno in nesnovno dediščino. Sledi preprostega človeka, 
ki se razdaja za domačo občino, bodo ostale trajno zapisane, pa 
ne toliko na papirju kot v srcu ljudi, ki ga poznamo, sodelujemo z 
njim, ga gledamo in poslušamo. Je dobitnik najrazličnejših priznanj, 
zahval, pohval, najbolj ponosen je na častni srebrni znak TZS za 
uspešno delo pri razvoju turizma v Sloveniji in ohranjanju nesnovne 
dediščine, zlato Maroltovo značko, priznanje župana Občine Pod-
lehnik za delovanje na področju kulture in na karitativnem področju.
Stanko Vaupotič vsekakor predstavlja kulturno srce svojega 
kraja, ki ga odlično povezuje medgeneracijsko.

Zdenka Golub, foto Sandi Šprah

Stanko med nastopom
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Zavarovalnica Triglav skupaj z AMZS odgovarja 
na izzive voznikov, starejših od 60 let

Še 500 starejših voznikov 
na Osvežitveno vožnjo

V Sloveniji je že več kot vsak peti 
voznik starejši od 60 let, zato je veliko 
tudi izzivov, ki jih prinaša vožnja v 
zrelejših letih. Za ohranjanje vozni-
ške kondicije sta potrebna trening 
in osvežitev znanja. Zavarovalnica 
Triglav je tako letos v akciji Osvežit-
vena vožnja združila moči z AMZS in 
starejšim od 60 let ponudila možnost 
brezplačne osvežitvene vožnje z in-
štruktorjem, s pomočjo katere je 
lahko 150 udeležencev ponovno 
pridobilo samozavest za volanom. 
Zaradi velikega zanimanja bodo v naj-
večji slovenski zavarovalnici z vožnja-
mi nadaljevali tudi v zimskem času, v 
naslednjih treh mesecih pa bo lahko 
svoje vozniško znanje osvežilo še 500 
voznikov.
»V preteklih letih dela z dolgoletnimi vozniki 
smo ugotovili, da svoje vozne navade 
najbolj učinkovito spreminjamo prek 
učenja z izkušnjo. Zato smo želeli starejšim 
ponuditi individualno vožnjo, kjer se lahko 
učitelj vožnje posveti njihovim izzivom in 
vprašanjem ter težje situacije skupaj vadijo 
tudi večkrat,« je o akciji Osvežitvena vožnja 
povedala vodja projektov cestne preven-
tive v Zavarovalnici Triglav Ana Cergolj 
Kebler. 

90 let pa celo dvakrat bolj rizični oziroma je 
tako imenovana škodna pogostost pri njih 
dvakrat višja od voznikov, ki so stari med 
49 do 53 let. 
»Vozniški izpit imam že skoraj 50 let. 
Zadnje čase, ko sem v avtomobilu, 
bolj poslušam kot pa govorim, ker se 
moraš z leti malo bolj osredotočiti na 
vožnjo. Takšne akcije so zato izjemno 
dobrodošle,« je svoje vtise po akciji strnil 
upokojenec Anton Žličar.

Od teorije do prakse
Med številnimi prijavljenimi kandidati so 
v največji slovenski zavarovalnici poleti 
izžrebali 150 voznikov, ki so svojo vožnjo 
osvežili v dveh korakih. Najprej z osvežit-
veno vožnjo po Ljubljani, Kranju in Celju, v 
drugem koraku pa se je jeseni vsak voznik 
udeležil še treninga varne vožnje v AMZS 
Centru varne vožnje na Vranskem. Pri tem 
jih je spremljala ekipa izkušenih AMZS in-
štruktorjev varne vožnje in učiteljev vožnje 
– Manuel Pungartnik, Marko Bračič, Darko 
Daljević in Mitja Jeseničnik. 
V prihodnjih treh mesecih bo za volan 
sedla že nova skupina udeležencev akcije 
Osvežitvena vožnja, do konca januarja 
2023 pa bo 500 starejših voznikov svoje 
vozniške spretnosti nadgrajevalo v Celju, 
Kranju in Ljubljani.

Kako lahko pomaga osvežitvena 
vožnja z inštruktorjem?
Cestnoprometni predpisi in prometna infra-
struktura se hitro spreminjajo, avtomobili so 
vse bolj tehnološko dovršeni, promet pa je 
vedno bolj dinamičen. To pa povzroča šte-
vilne izzive voznikom, še posebej tistim sta-
rejšim. Po podatkih Zavarovalnice Tariglav 
so namreč starejši po dopolnjenem 70. letu 
bolj rizični vozniki, tisti v starosti med 84 in 
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GORENJSKA

7. srečanje gorenjske PZDU 
Za gorenjska društva upokojencev in Pokrajinsko zvezo, 
pod katero so združena, je bil 7. december 2022 praznič-
ni dan, poln vedrine in dobrega razpoloženja. Zbrali so se 
namreč na Dnevu Pokrajinske zveze društev upokojencev 
Gorenjske, ki je bil v prostorih Mestne občine Kranj. Glavni 
namen je bil zahvaliti se posameznikom in društvom za 
delo v minulem obdobju.
Predsednik Robert Plavčak je v svojem nagovoru dejal, da so 
bili v iztekajočem se letu v pokrajinski zvezi prizadevni, saj so svoj 
program uresničili na vseh področjih delovanja  – tako na špor-
tnem kot tudi kulturnem in družbenem. To pomeni, da so peli, 
športali v različnih disciplinah, se srečevali in družili na literarnih in 
rokodelskih prireditvah, pa tudi v našem hotelu Delfin v Izoli, naj-
večji dogodek pa je bilo srečanje gorenjskih upokojencev na Pok-
ljuki. S tem so uresničevali svoje temeljno poslanstvo ter namene 
in cilje delovanja. 
Župan Mestne občine Kranj Matjaž Rakovec je udeležencem 
predstavil nekatere znamenitosti, ki so jih v mestu odprli v minulem 
letu, jih seznanil z dobljenim priznanjem Evropska destinacija 
odličnosti za leto 2023 – dobili so ga zaradi svoje zelene usmeri-
tve, v nadaljevanju pa je izpostavil predvsem prizadevanja za bolj 
kakovostno življenje starejših. Spomnil je, da so skupaj z Domom 
upokojencev Kranj na Planini odprli prostore za dnevno varstvo 
starejših  – okoli 30 jih bo tam našlo dnevno varstvo. Sodeluje-
jo tudi z Ljudsko univerzo Kranj, v okviru katere deluje Univerza 
za tretje življenjsko obdobje s pestrim programom in dobro ude-
ležbo. Njihova trenutno največja »borba« pa je izgradnja novega 
doma za upokojence. Predsednik Zveze društev upokojencev 
Slovenije Janez Sušnik je v svojem nagovoru poudaril predvsem 
vlogo in pomen prireditve Dan Pokrajinske zveze društev upo-
kojencev Gorenjske, na kateri se prizadevnim prostovoljcem in 
društvom zahvalijo. »Nimajo vse pokrajine tega dneva, da bi rekli 
društvom hvala, ker ste bili na svojem področju zelo dobri, ker 
ste uresničevali svoje programe, da so upokojenci vedeli, kje in s 
kom se je treba v prostem času družiti. Druženje je prioriteta nas 

upokojencev, zato so programi v društvih tako različni,« je dejal ter 
dodal »Nikdar pa ne smemo pozabiti naših humanitarcev, ki de-
lujejo v okviru projekta Starejši za starejše. Njim se je še posebej 
treba zahvaliti.«
V nadaljevanju je izpostavil še večje projekte Zveze v minulem letu, 
med drugim skrb za digitalizacijo, ki se bo nadaljevala še v nas-
lednjih dveh letih – tukaj je Gorenjska kar v ospredju. Spregovo-
ril je tudi o sodelovanju z vladnim resorjem in Državnim zborom 
tako na gmotnem kot na drugih področjih upokojencev. Pojasnil 
je, kako si je Zveza poleg ostalega prizadevala za uskladitev po-
kojnin, vendar bila, žal, pri tem skupaj z upokojenci razočarana. 
Predsednik Sušnik je nato posameznikom in društvom podelil 
priznanja in plakete ZDUS. Najvišje, velike plakete, so prejeli: 
Nada Čufar, Mirjam Kozan, Štefka Mekuč in Branko Vodo-
pivec ter društvi upokojencev Preddvor in Žirovnica.
Priznanja Pokrajinske zveze je podelil Robert Plavčak, predse-
dnik Komisije za šport in gibalno kulturo Ivo Veger pa je podelil še 
priznanja najbolj uspešnim društvom na področju športa, rekre-
acije in gibalne kulture. Program je s svojim nastopom popestrila 
harmonikarica profesorica Milly Bogovič, sicer članica Društva 
upokojencev Bled. Po uradnem delu Dneva PZDU Gorenjske je za 
vse udeležence sledila še pogostitev ob koncu leta.

Slavica Bučan, foto Ferdo Kikelj

Info točka 65+ v 
podporo starejšim
V Škofji Loki od poletja deluje informacijska točka HALO 
65+, namenjena starejšim, ki niso vešči sodobne informa-
cijske tehnologije. 
»Novodobne tehnologije so mnogim starejšim namreč pogosto 
nedostopne ali prezahtevne za uporabo. To so predvsem tisti 
starejši okrog osemdesetih in več let, ki nimajo računalnika, pa-
metnega telefona in ne znanja, ki si ga ne želijo, ali ne zmorejo 
pridobiti, a vendar si želijo samostojnosti. Počutijo se zapostavlje-
ne, osamljene in imajo težave z zdravjem. Nemogoče in nespreje-
mljivo je siliti takega človeka v digitalizacijo, saj jih je strah, da ne 
bi v napravi česa pokvarili. Prikrajšani so za nekatere nujne sto-
ritve, zato potrebujejo pomoč mlajših, domačih, ki pa si pogosto 
ne vzamejo dovolj časa, saj imajo veliko svojih bremen in skrbi. 
Na pomoč jim mora pristopiti družba,« pravi Borjana Koželj, vodja 
Društva Univerza za tretje življenjsko obdobje, ki je spočetka delo-
valo pri Društvu upokojencev Škofja Loka, zdaj pa je samostojno. 
Poleg izobraževanja pa je v njegovem programu še vedno tudi 
vsestranska skrb za starejše. 

Brezplačna telefonska številka
Uporaba računalnikov je neločljivi del današnjega časa. Poveže 
nas z zdravnikom, s sorodniki, poiščemo lahko novice, tudi banke 
in pošta poslujejo elektronsko, srečamo se z raznimi e-vlogami na 
upravni enoti, uradih … Vsi pa teh novih poti ne poznajo, zaradi 
česar se počutijo tretjerazredni, nemočni. Ker jim veliko področij 
ni dostopnih, so jim gotovo tudi kršene človekove pravice, ugota-
vljajo v škofjeloškem Društvu U3. Mnoge zdravstvene, kulturne, 
izobraževalne, oskrbovalne potrebe lahko dosežemo samo preko 
modernih informacijskih sredstev. Zato so se domislili Informacij-
ske točke HALO 65+. Društvo U3 je na Občini Škofja Loka, kjer 
so zaznali težave najbolj ranljivih starejših občanov, v letu 2022 
pridobilo denar za projekt in tako dobilo možnost, da zagotavlja 
podporo starejšim pri določenih težavah v vsakdanjem življenju. 
Informacijska točka HALO 65+ je tako od letošnjega junija naprej 

Predsednik PZDU Gorenjske Robert Plavčak s 
koordinatorkami programa Starejši za starejše
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baza informacij za starejše, zbirka koristnih naslovov, nasvetov in 
povezav preko brezplačne telefonske številke (080 22 61). Vklju-
čuje povezavo z nekaterimi ponudniki storitev za starejše, sve-
tovanje in razne druge informacije za starejše. Na telefonski šte-
vilki se oglaša koordinatorka Tanja Nikolić in klicateljem pomaga 
poiskati odgovore na vprašanja s področij zdravstvenih storitev, 
nege, prevozov, izobraževanj. 
Informacijska točka HALO 65+ je tako od lanskega junija 
naprej baza informacij za starejše, zbirka koristnih naslo-
vov, nasvetov in povezav preko brezplačne telefonske šte-
vilke (080 22 61). Pokličite!

Največ klicev v zvezi z zdravstvenimi storitvami 
»Koordinatorka vas bo lahko naročila na obisk v ambulanti ali 
uredila vse potrebno za naročanje zdravil: na osnovi številke zdra-
vstvene kartice bo poklicala v lekarno in dobila potrebne informa-
cije, zdravila in pripomočke. Povezala vas bo z negovalko. Tudi 
za prevoz bo poskrbela. Svetovalki boste posredovali podatke, 
v kakšne namene potrebujete prevoz, s katerim prevoznikom (s 
Prostoferjem, z minibusom Agata ali Jurij, taksijem ali s koncesi-
onarji z invalidskimi prepustnicami),« so povabili starejše v upo-
kojenskem glasilu Mi o sebi. Informacijsko točko so predstavili v 
medijih, starejšim pa so jo približale tudi prostovoljke programa 
Starejši za starejše v Društvu upokojencev Škofja Loka, ki so jim 
razdelile zgibanke in tudi osebno razložile postopek do prevozov, 
zdravnika, lekarne in drugam. Dodali so še osebni obisk koordina-
torke na domu. Zloženke starejšim delijo tudi patronažne sestre, 
ki jih obiskujejo na domu. Na telefonsko številko Halo 65+ kliče 
precej starejših ljudi: največkrat zaradi potrditev napotnic, za na-
ročanje k zobozdravnikom, specialistom ali na rentgen ter lekarno, 
pa tudi za nego na domu in čiščenje, kličejo tudi zaradi prevozov s 
taksijem ali Prostoferjem. Poleti je bilo veliko klicev povezanih tudi 
s pridobitvijo digitalnih bonov. 

Danica Zavrl Žlebir, foto Tina Dokl

Digitalni krožek v DU Jesenice
V DU Jesenice že od marca 2022 deluje Digitalni krožek. 
Člani se dobijo v prostorih društva vsaj za eno uro vsako 
sredo ob 10 uri. Na srečanju spoznavajo različne progra-
me uporabe pametnega telefona in utrjujejo pridobljeno 
znanje. Delajo v skupinah, običajno v trojkah. Tema sreča-
nja ni vnaprej določena. Rešujejo konkretne težave posa-
meznikov in širijo znanje z medsebojno pomočjo in sveto-
vanjem po načelu: vsi ljudje vse vedo. 

Z veliko potrpljenja in vztrajnostjo ter s ponovitvami operacij lahko 
vsakdo osvoji določeno veščino uporabe pametnega telefona. 
Člani so se povezali tudi s Simbiozo, digitalno Akademijo, ki jim 
občasno pripravi predavanje o izbrani temi. Predavatelj Gorazd 
Garafol ima veliko potrpljenja z upokojenci in če je potrebno, po-
navlja, vsekakor pa preveri za vsako novo operacijo, če jo sluša-
telji obvladajo tudi na svojem telefonu. Obdelali so že veliko tem: 
osnove uporabe pametnega telefona (vklop, zaslon, navigacija, 
zvonenje, osvetlitev zaslona, avtomatsko ugašanje,  …), priklju-
čitev telefona na brezžičen internet (wifi) in na internet (mobilni 
podatki), uporaba programa Magda, uporaba e-pošte, slikanje s 
telefonom, shranjevanje slik v galerijo in pošiljanje, prenos slik na 
računalnik, uporaba sporočil (MMS, SMS, Messages, Messenger, 
Viber, Whatsup, …), uporaba družabnih omrežij, uporaba Google 
maps, uporaba drugih zemljevidov, uporaba Drive (v oblakih), 
e-Uprava, digitalni podpis in smsPASS, hranilnik bonus kartic 
(nakupovalne kartice), prepoznavanje rastlin s telefonom, Youtube 
na pametnem telefonu. Telefon nudi tudi zabavo in kratkočasje: 
šah, branje, karte, sudoku, križanke, razne igre, … No, tem za 
obravnavo je še veliko, ker pametni telefon resnično mnogo ve 
in zna, če je uporabnik le dovolj spreten in ima ustrezno znanje. 
Omogoča dostop do svetovnega znanja in nudi veliko možnosti 
za stik s svetom, če ga znaš uporabljati. Za upokojence je zelo 
koristen, ker omogoča družabni stik s sorodniki ali prijatelji, v mo-
rebitnih težavah (poškodbe, padec, infarkt, malodušje, osame-
lost,  …) pa dostop do strokovne pomoči. Z različnimi igrami si 
urimo spomin in preganjamo osamljenost. Seveda na srečanjih 
poskrbimo za družabnost. Izmenjamo si novice, za boljše raz-
položenje pa vedno kdo prinese kak priboljšek v pijači, sadju ali 
sladicah.

Besedilo in foto, Stane Arh

Vožnja s kočijo
Že dolgo nazaj so se starejši upokojenci, člani DU Vir, popelja-
li s konjsko vprego - kočijo po poti, ki je trajala slabo uro in je 
vodila skozi Vir, Količevo, mimo Črnela do Doba in nazaj do izho-
dišča. Pred izvedbo dogodka smo bili organizatorji kar malo na 
trnih zaradi nestabilnega vremena. Kljub kapljam, ki so polzele 
iz temnih oblakov, je Matjaž, predsednik konjeniškega kluba PIK 
pogumno zapregel kobili Tendi in Tajlo. Korajža velja, si je mislil in 
se s kočijo odpeljal na Vir. Udeleženci so ga v veselem razpolože-
nju pričakali na bregu ob Kamniški Bistrici. Vožnje se je še posebej 
razveselila gospa Slavka, ki je za dobro uro zamenjala invalidski 
voziček s kočijo in uživala v dobri družbi in odličnem razgledu. 
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Vreme je zdržalo. Uspešno so opravili vožnji v dveh skupinah. Ob 
peketanju izpod podkev obeh kobil je čas vožnje še prehitro minil. 
Med tem, ko se je prva skupina vozila, so si udeleženci čakajoče 
skupine izmenjali novice na klopci. Za marsikoga je bilo to prvo 
srečanje s sokrajani po dolgem času zaradi že znanih razlogov. 
Kot so povedali udeleženci, jim je vožnja še prehitro minila, pogled 
z višine je bil zanimiv, hitrost pa primerna za opazovanje okolice. 
Ob tej priložnosti se še enkrat zahvaljujemo Matjažu in njegovi 
družini za prijetno izkušnjo in opravljeni obe vožnji.

DU Vir

DOLENJSKA IN 
BELA KRAJINA

18. srečanje pevskih zborov 
Dolenjske in Bele krajine 
Stari rek o petju pravi, da pesem prežene človeku skrbi in 
mu razvedri srce. In prav to so dokazali pevci in pevke v 
soboto, 5. novembra 2022, na 18. srečanju pevskih zborov 
društev upokojencev naše regije. 
Po dveh letih premora zaradi korone nam je končno uspelo. Letoš-
nje srečanje se je odvijalo v organizaciji Društva upokojencev Sod-

ražica in pod pokroviteljstvom Občine Sodražica. Izmed trinajstih 
zborov se jih je srečanja udeležilo devet, in sicer iz DU Črnomelj, 
DU Kočevje, DU Metlika, DU Mirna Peč, DU Novo mesto, DU Pod-
gorje Stopiče, DU Semič, DU Straža in DU Šentrupert. Vsak zbor 
je zapel po dve pesmi. Na odru se je tako zvrstilo okoli 160 pevk 
in pevcev. Pevce in pevke sta na začetku nagovorila župan občine 
Sodražica mag. Blaž Milavec in predsednik PZDU Dolenjske in Bele 
krajine Dušan Kraševec. Kot gosti so nastopili člani Tamburaškega 
orkestra Sodražica in pevke »Vesele Ribn`čanke«.
Po koncu prireditve, ki jo je povezovala Mojca Štupica, je ob po-
gostitvi in prijetnem počutju še vedno zvenela lepa slovenska 
pesem, ki je vsem našim pevkam in pevcem v veselje in ponos.

Besedilo in foto, Majda Škof

Letno srečanje prostovoljcev
Dolgo je že od takrat, ko je v Beli krajini potekalo srečanje 
dolenjskih prostovoljcev, ki predano delujejo v programu 
Starejši za boljše življenje starejših doma. Iz 17 društev, 
v katerih je aktivnih 241 prostovoljcev, se jih je srečanja 
udeležilo skoraj dvesto. 
Belokranjska društva Metlika, Semič in Črnomelj so kot letoš-
nje gostiteljice srečanja pripravila zanimive 4 urne programe, v 
katerih so z izbranimi vodiči predstavila zanimivosti vsako v svoji 
občini. Prostovoljce so nagovorili tudi župani, se jim zahvalili za 
nesebično skrb in lajšanje težav, predvsem osamljenosti, starejših 
občanov. Zaključni del srečanja z zborom vseh udeležencev je 
bil v Kanižarici, kjer je upokojenska folklorna skupina z nastopom 
zaokrožila kulturni program srečanja. Zbrane sta nagovorila pod-
predsednica ZDUS ga. Vera Pečnik in predsednik PZDU Dolenj-
ske in Bele krajine, g. Dušan Kraševec, tudi v imenu vodje progra-
ma ga. Rožce Šonc in pokrajinske koordinatorke g. Rozine Kum. 
V prijetnem vzdušju v gostilni Štajdohar so se okrepčali s kosilom, 
poklepetali, si izmenjali izkušnje o delu na svojih terenih, potarnali 
o problemih, s katerimi se srečujejo. Tako kot starejši pomoči pot-
rebni tudi prostovoljci povedo, da se je politika izolacije in strahu 
pred covidom, ki je bila prisotna zadnji dve leti, globoko zajedla v 
ljudi. Vsi priznavajo, da to ni dobro, da rabijo družbo, pogovor s 
sočlovekom. Vsi so mnenja, da so srečanja potrebna, tudi takšno, 
kot je bilo naše. Odmevi nanj so zelo pohvalni, zelo zadovoljni so 
bili s programi, vodenjem, saj so videli in spoznali lepote in zna-
menitosti Bele krajine, ki jih kot samostojni obiskovalci zagotovo 
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ne bi. Da je vse potekalo po »planu« gre v imenu prostovoljcev 
zahvala avtorjem in izvajalcem programa srečanja v gostiteljskih 
društvih. Zaradi njih se je Bela krajina predstavila v najlepši luči, pa 
ne le zaradi sonca, ki je dan naredilo še posebej lep.

Rozina Kum, Pokrajinska koordinatorka 
za Dolenjsko in Belo krajino

JUŽNA 
PRIMORSKA

DU Semedela izdalo zbornik 
ob 40 letnici delovanja
V reviji Zveze društev upokojencev Slovenije ZDUSplus 
beremo poročila o jubilejih Društev upokojencev v raz-
ličnih krajih države. Nekatera delujejo že 70 let in več. 
Društvo upokojencev Semedela obstaja »šele« 40 let. Re-
gistrirano je bilo konec novembra leta 1982. Vanj so se 
vključevali prvi upokojenci, ki so se pred tem naselili na 
območju Semedele. 
To primestno naselje, ob vznožju Markovega hriba, je namreč 
začelo nastajati v 50-ih letih prejšnjega stoletja, ko so se pojavila 
prva večja podjetja v Kopru, med temi Tomos, Cimos, Intereuro-

pa, Luka Koper itd. Za delavce so potrebovali stanovanja in Se-
medela je rasla. V petek 9. decembra so v Osnovni šoli Dušana 
Bordona v Semedeli na priložnostni prireditvi predstavili Zbornik, 
ki so ga izdali sedanji člani DU Semedela, s ciljem, da iztrgajo 
pozabi, kaj vse so v tem času počeli. Na 100 straneh predstavljajo 
v sliki in besedi bogato zakladnico dogodkov in doživetij v štirih 
desetletjih obstoja. V svojih vrstah je društvo združevalo okoli leta 
1990 nad 1000 članic in članov, kasneje manj, saj delijo usodo 
mnogih upokojenskih društev pri nas, ki jim zadnja leta pada 
število članov. Da je njihovo delo za bogatitev življenja občank in 
občanov zelo pomembno in ga je treba ohranjati tudi v prihodnje, 
je v nagovoru zbranim poudaril župan MOK Aleš Bržan, društvu 
pa izročil občinsko priznanje. 
Prireditev je bila kratka in prisrčna. Predsednica je v uvodnem 
nagovoru poudarila, kako pomembno je ohranjanje spomina. 
Zbornik je lepo oblikovan, toplih barv, z zanimivimi besedili v prozi 
in verzih, ter bogatim naborom fotografij, kjer se lahko prepoz-
najo članice in člani društva. Prireditev je povezovala članica DU 
Marinka Petrič, prvi nastopajoči pa so bili prvošolčki OŠ Dušana 
Bordona Semedela. V slabe pol ure so prikazali pester program-
ček. Najprej so zapeli, pa zaplesali in z recitacijami povedali, kako 
radi imajo svoje dedke in babice. Na lica zbranih v dvorani so prik-
licali številne nasmehe. Kratek a lep nagovor je imela tudi ravna-
teljica šole Pika Matelič. Poudarila je, da so na šoli vedno veseli 
druženja s starejšimi, še posebej dedki in babicami, ki prinesejo k 
njim duha prejšnjih časov. Predsednica ZDU MO Koper Cvetka 
Jagodič je v imenu zveze društev Južne Primorske in predsedni-
ka Mirka Miklavčiča najprej čestitala društvu za dolgoletno delo 
in uspehe, nato pa izročila predsednici malo plaketo ZDUS-a. 
Osrednji del programa je prispeval mož, tudi član DU Semedela. 
Poznamo ga ali kot Tonija Karjolo, ali kot igralca v komični igri 
Piknik s tvojo ženo, ali kot zvestega zapisovalca dogodkov prete-
klih dni. Andrej Jelačin. Kmalu bo izšla še ena njegova knjiga, 
tokrat stare pravljice iz časov njegove mladosti. Prireditev so skle-
nile pevke in pevci MePZ MAESTRAL iz Kopra. S pevovodjo Da-
nielom Puklavcem so zapeli nekaj domačih pesmi, med njimi tudi 
take, da so se jim s petjem lahko pridružili obiskovalci. Nekateri 
med njimi so včasih že prepevali z njimi. Uredniški odbor za izdajo 
zbornika je vodila Laura Štemberger, poleg nje pa so bili v njem 
še Ida Kogej, Marija in Viktor Lozej, Matija Jakšič, Viktor Udovič, 
Zdenka Petek in Alda Tišler.

Ida Kogej, foto Peter Florjančič

Nagovor župana Aleša Bržana ob predsedniciu DU Semedela Idi Kogej
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Izobraževanju v DU Piran
Člani in članice DU Piran smo v četrtek, dne 17. 11. 2022 
od 9 do 15 ure v treh skupinah v prostorih DU Obala 114 B 
zaključili z delavnicami izobraževanja z uporabo pametnih 
tehnologij, ki smo jih organizirali skupaj s SIMBIOZO pod 
vodstvom g. Gorazda Garafola.
Zadnja delavnica je bila že četrta v letu 2022 in je vsebovala video 
konferenčna orodja na daljavo. Delavnice se je udeležilo 27 sluša-
teljev v treh skupinah. V društvu smo skupaj s Simbiozo organizi-
rali delavnice že v maju lanskega leta na odprtem, pred ZD Lucija 
z udeležbo 31 slušateljev, nato še septembra v društvenih pro-
storih z udeležbo 32 upokojencev, oktobra in novembra pa smo 
pod »patronatom« krovne organizacije (seveda s Simbiozo) prip-
ravili nove delavnice z udeležbo šestnjastih oz. sedemindvajse-
tih slušateljev. Predsednik DU Zdravko Taškar in Gorazd Garafol 
gledata že naprej in dogovorila sta se, da z delavnicami nadalju-
jeta tudi v letu 2023 in ne bosta čakala na obljube države ampak 
sta mnenja, da bosta storila vse, da se čim večje število starejših 
izobrazi z modernimi tehnologijami. Predsednik DU se zahvaljuje 
društvu SIMBIOZA, še posebej g. Gorazdu za enkratne delavni-
ce, ZDUS-u za pomoč, javnemu podjetju Okolje Piran za nudenje 
brezplačnega parkirišča, ZD Piran in še vsem udeležencem, ki so 
se v velikem številu udeležili izobraževanj. Hvala vam in nasvidenje 
na naslednjih srečanjih. »V znanju je moč, več znaš več veljaš in 
celo življenje se učimo in umremo kot nevedneži« so lepi in spo-
ročilni pregovori.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

Pred novim letom med 
domskimi oskrbovanci
Že kar tradicionalno srečanje pevk in pevcev MePZ DU Ilirska Bi-
strica s prebivalci bistriškega doma starejših občanov je bilo pre-
kinjeno le v letu, ko nas je pestila okužba. Kakorkoli že, letos smo 
sklenili, da nadaljujemo s srečanjem, so zatrdili v zboru, pripravili 
program, na vajah utrdili nekaj pesmi in se zadnji četrtek v novem-
bru odpravili na Medenov hrib, v dom starejših na obisk. Nestrpno 
jih je pričakala polna dvorana neučakanih stanovalcev, saj so jih 
še pred nastopom toplo pozdravili, po uvodno zapeti ljudski Pa 
sliš' je bil aplavz še močnejši. Povezovalec Franc Gombač jih 
je nagovoril in predstavil že osemin trideset let delujoči mešani 
pevski zbor, ki ga vodi pevovodka Anamarija Surina ob pomoči 
predsednice Brede Poljšak. 
Zbor goji vrsto izvedb, posebej priljubljene pa so mu ljudske 
pesmi, med katere sodijo tri zapete, ki so jim pritegnili tudi ne-

kateri prisotni. Priljubljeni in občinstvu poznani harmonikar Toni 
Zlosel je raztegnil meh in prostor zapolnil z znanimi Slakovimi 
in Avsenikovimi. Seveda ni manjkala Na Golici, ki je ogrela dlani 
navdušenih poslušalcev. Prisotne sta pozdravili organizacijska 
vodja Nadja Vidmar in na novo izvoljena predsednica bistriških 
upokojencev Karmen Šepec, ki je izrazila željo po nadaljnjem 
sodelovanju. Povezovalec je vsem prisotnim, njihovim svojcem in 
vsem ljudem dobre volje zaželel vse dobro v prihajajočem letu, 
harmonikar Toni, pevke, pevci in vsi prisotni so dogodek zaključili 
z znano Slakovo, V dolini tihi.

Besedilo in foto, Franc Gombač

Člani DU Piran na Jezerskem
Z dvema avtobusoma se nas je 95 članov in članic DU Piran 
po deževni noči in oblačnem jutru sredi septembra odpe-
ljalo na izlet na Jezersko. Z obveznim postankom na kavici 
smo se ustavili na Lomu in nato pot nadaljevali do cilja. 
Na Jezerskem nas je pričakalo sonce in prekrasna narava. Takoj 
po prihodu smo se v gostilni ob planšarskem jezeru okrepčali z 
dobro telečjo obaro. Po malici smo se odpravili pod vodstvom 
vodičk na raziskovanje in spoznavanje kulturne in naravne za-
nimivosti Jezerskega. Ogledali smo si cerkev sv. Andreja, izvir 
jezerske slatine, muzej Jenkove kasarne in Šenkove domačije 
in TIC Jezersko. Po ogledih smo imeli v gostilni ob jezeru dobro 
kosilo. Zopet smo doživeli enkratno druženje s prijatelji v preču-
doviti neokrnjeni naravi in se kulturno izobraževali in spoznavali 
lepote naše domovine. Tudi naš MPZ Bonaca je pod vodstvom 
Barbare M. zapel v cerkvi sv. Andreja. Prehitro je čas minil in 

Primorci v neokrnjeni naravi Jezerskega



27

ZDUSPLUSUTRIPI V POKRAJINSKIH ZVEZAH

treba je bilo domov. Na poti proti Obali nas je spremljal dež, 
vendar smo polni novih doživetji srečno prispeli domov. Hvala 
vsem, ki ste organizirali prelep izlet, šoferjema, ki sta nas varno 
vozila, domačinom iz TIC Jezersko in prijaznima vodičkama ter 
udeležencem izleta.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

Veseli december v DU Piran 
Članice in člani DU Piran so sklenili, da najrazsipnejši 
mesec v letu čimbolj izkoristijo. Tako so se prvo soboto 
v decembru odpravili na adventni izlet v Celovec. Po nič 
kaj obetavnem vremenu se je 45 članov in članic popeljalo 
mimo Ljubljane s postankom na Voklem, skozi Karavanški 
predor v Celovec. 
Tu so imeli kaj videti! Zelo lepo okrašen adventni Celovec se je 
pokazal v svojem sijaju. Imeli so štiri urice časa, da si ogleda-
jo prekrasne lučke, stojnice s hrano in izdelki domače obrti. Kot 
je v navadi so si privoščili kuhančka in domače klobase, polni 
nepozabnih vtisov pa so se ob 19. uri odpeljali proti domu in si 
na poti veselo zapeli. Tri dni kasneje, v torek, 6. decembra, jih 
je v prostorih društva obiskal prvi dobri mož Miklavž in skupaj 
so priredili že 16. tradicionalni Miklavžev turnir v pikadu. Marljivi 
članici Karin in Jožica s skupino, ki vadi pikado, so okrasile klubski 
prostor in mize. Točno ob devetih se jim je pridružil Miklavž in 
jim prinesel pisanih dobrot in tako so bili izpolnjeni vsi pogoji za 
pričetek turnirja v pikadu. Po zagrizenih bojih je pri upokojenkah 
zmagala Milena Habicht pred tajnico društva Vojko Levac in Silvo 
Maraspin. Pri upokojencih je prepričljivo zmagal (z rekordom tur-
nirja) Franc Šturm pred Slavkom Burnikom in Tonijem Legatom. 
Posebne medalje za ferplej in pogum za udeležbo je Miklavž 
podelil tudi zadnje uvrščenima tako v ženski kot moški konkuren-
ci. Vse prisotne je Miklavž obdaril s sladko čokolado in jim zaželel 
še veliko druženj v letu 2023. Prisotni so si po napornem tekmo-
vanju nazdravili z dobro kapljico in okrepčali z dobrotami, ki so jih 
spekle vešče roke naših članic. Tudi ta turnir je pokazal, da si vsi 
naši člani želijo podobnih druženj in razposajenih srečanj. Prav nič 
se jim ni mudilo domov in so se kar nekaj časa zadržali v prijetni 
družbi. Srečanja se je udeležila tudi dolgoletna ljubiteljica pikada 
in naših druženj, 93 letna članica, Danica Zakovšek.
Predsednik se je vsem udeležencem zahvalil za izvrstno organi-
zirano druženje in jih seznanil, da v decembru sledi še srečanje z 
jubilanti in vsemi poverjeniki DU Piran.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

ŠALEŠKA

ŠPZDU Velenje izdalo 
knjigo - Zbornik predstavitev 
osebnosti in dejavnosti
Ljudje se staramo, naša dela ostajajo za vedno 
Konec leta 2022 je bila v Knjižnici Velenje dobro obiskana priredi-
tev, na kateri so akterji, zbrani v krogu Šaleške pokrajinske zveze 
DU, ob izidu prve knjige Ljudje se staramo, naša dela ostajajo 
za vedno, predstavili vsebino, ustvarjalce ter okoliščine, v katerih 
je privlačno knjižno delo nastajalo. Ob predstavitvi, ki jo je vodila 
Nevenka Hvalec, v družbi najzaslužnejših sodelavcev za zbiranje 
in urejanje gradiva – Anica Drev (DU Vinska Gora), Srečo Črep 
(DU Škale), Vladimira Tisnikar (DU Paka pri Velenju), Božena 
Tanšek-Boža (pesnica) ter Oskar Sovinc (slikar) – so spregovorili 
tudi predstavniki izdajatelja ŠPZDU Franc Vedenik ter nekaterih 
podpornikov, ki so omogočili izdajo knjige v 500 izvodih. Glasbeno 
pevski okvir so dogodku pričarali Podkrajski fantje s citrarko 
Urško Vedenik. Božale pa so tudi besede gostov, med njimi Petra 
Stanislava Hafnerja, ki je vsebinski podobi dodal tudi izjemno gra-
fično opremo kot oblikovalec in kreator naslovnice. Predstavitve 
posameznih osebnosti, društev, klubov, kulturnih skupin ter de-
javnosti so črpali iz različnih virov, samo-predstavitev, časopisnih 
člankov, avtorjev knjižnih del, arhiva društev ter različne druge lite-
rature. Predstavitve in prispevke so oblikovali s področij delovanja 
društev upokojencev ter vseživljenjskega ali umetniškega delovanja 
posameznikov, skupin in projektnega dela; fotografija-film, glasbe-
no ustvarjanje, ljudski pevci-godci, narodno-zabavni ansambli in 
druga glasba, pevski zbori, igralstvo-teater, ples, folklora, likovno 
ustvarjanje, kiparstvo in slikarstvo, arhitektura, poezija-proza, pu-
blicistika, ročna dela, projekti ZDUS in ŠPZDU Velenje, društva in 
klubi upokojencev iz širše Šaleške doline idr. Nekatere posame-
znike knjižno delo predstavlja kot strokovnjake s svojih področij, 
umetnike, samostojne ustvarjalce, prostovoljce, kulturnike iz različ-
nih vsebin in področij, zavzete funkcionarje v društvih ter projektih, 
ki so povezani s starejšo populacijo, društvih upokojencev ter to-

Citrarka Urška Vedenik zvesto spremlja Podkrajske fante pri 
katerih prepeva predsednik DU in ŠPZDU Velenje Franc Vedenik
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vrstno socialno tematiko in podporo starejšim, kot pomemben del 
naše družbe. Urednica Anica Drev je v zborniku med drugim za-
pisala, »želimo da bralci knjigo prebirate s srcem in ob tem spozna-
vate, koliko bogatih izkušenj in znanja se skriva v nas, upokojencih. 
Članom uredniške ekipe, zbirateljem gradiv ter piscem prispevkov 
izrekam iskreno zahvalo«. Drevova je bila vesela, srečna, skromno 
je dejala, da je tako obširno delo, trdo vezana knjiga na 216 straneh, 
nastalo v sodelovanju več kot sto predstavljenih v zborniku, da je v 
le 9 mesecih od osvojene ideje do tiska bil velik zalogaj in izziv, ki pa 
se je obrestoval. In ne nazadnje, morda to ni le ena knjiga, želeli bi 
si, da se takšen pristop nadaljuje in si išče posebne in zaslužne ljudi 
tudi v bodoče. Ljudje se starajo, pridejo novi starejši, ki prevzemajo 
mesta in vloge, kot mi v tem času. Vesel velikega uspeha je tudi 
predsednik ŠPZDU Velenje Franc Vedenik, ki je sodeloval pri ideji 
za tem pa organizacijsko in mentorsko podpiral izvajanje projekta. 
Če je podpora v lokalni skupnosti, se da in zmore veliko narediti za 
skupno dobro, kar so dokazali pri Šaleški pokrajinski zvezi v Velenju. 
Ob sodelovanju in pomoči za materialni del Občin Šmartno ob Paki, 
Šoštanj in MO Velenje, Knjižnice Velenje ter nekaterih posamezni-
kov, je mogoče podobno ustvarjalnost oplemenititi tudi v prihodnje. 

Besedilo in foto, Jože Miklavc 

ZASAVSKA

Okrogla miza o nasilju 
nad starejšimi
Občina Hrastnik je skupaj s Centrom za socialno delo 
Zasavje - Enota Hrastnik organizirala okroglo mizo, ki je 
namenjena starejšim občankam in občanom Hrastnika in 
njihovim svojcem. K sodelovanju smo bili povabljeni tudi 
prostovoljci programa Starejši za starejše, da podamo 
svoje videnje te problematike, ki je za vse nas, ne glede na 
spol ali starost, nesprejemljiva.
V uvodu sta prisotne pozdravila vodja enote CSD Hrastnik in 
župan občine Hrastnik. Dodatno težo vsebini pa sta s svojo priso-
tnostjo dodala tudi direktor CSD Zasavja in njegova pomočnica.
Okrogla miza se je dotaknila načinov zaznavanja nasilja, možnosti 

prijave nasilja, načinov zaščite žrtev nasilja, pomembnost vklju-
čevanja starejših v različna druženja, družabništva in pogovore, 
predstavitev projekta Prostofer in podroben prikaz pomoči, ki jih 
starejši lahko uveljavljajo na CSD.
Predavanje in razprava je potekala po posameznih sklopih, ki pa 
so med seboj tesno povezani:
• predavanje koordinatorke za nasilje CSD Zasavje, predstavnice 

CSD Zasavje – Enota Hrastnik in predstavnika Policijske postaje 
Hrastnik na temo nasilje nad starejšimi,

• predstavitev programa Starejši za starejše Društva upokojen-
cev Hrastnik in Dol pri Hrastniku v sodelovanju s CSD Zasavje – 
enota Hrastnik,

• predstavitev projekta Prostofer – Občina Hrastnik,
• informacije o uveljavljanju pravic iz javnih sredstev na področju 

starejših – CSD Zasavje – Enota Hrastnik.
Kljub temu, da nam je hudo pri srcu, ko pomislimo na vse oblike 
nasilja (fizično, psihično materialno, spolno …) se rešitve najdejo 
le, če o tem spregovorimo in imamo tudi razpredeno mrežo tistih, 
ki prizadetim lahko pomagajo. Mislim, da je bil to tudi eden glavnih 
poudarkov in tudi namen okrogle mize. Pomembno je, da se med 
seboj spoznavamo, izmenjujemo mnenja in izkušnje vsi, ki so nam 
starejši blizu, jih spoštujemo in želimo, da starost vsakega posa-
meznika poteka karseda brezskrbno in v okolju, ki ga imajo radi. 

Besedilo in foto, Jerica Laznik

Praznični december v Hrastniku
Tudi v Hrastniku smo se prostovoljci programa SzS DU 
Hrastnik pridno pripravljali na prijetna decembrska druže-
nja in obdaritve naših starejših. Prišel je praznični decem-
ber, malo nam je pobelil okolico, prižigajo se lučke, krasijo 
domovi, dišijo dobrote in budi se novo upanje. V zraku je 
nekaj posebnega – prazničnega in vse to nas kar vabi na 
vesela druženja.
Da naša srečanja malo popestrimo smo naše decembrsko sre-
čanje izvedli kar na posebnem filmskem večeru v našem Dela-
vskem domu. Hitro so stekli dogovori, ki sploh niso potrebovali 
veliko besed. Naši kulturniki so nam s prijaznimi gestami omogo-
čili izbiro filma, časa in prostora. Neverjetno kaj vse se da urediti, 
če so v javnih službah srčni ljudje, ki takoj razumejo, da tudi sta-
rejši rabimo kaj novega, zanimivega, že dolgo nedoživetega. Po 
krajšem usklajevanju smo se odločili za naš kultni film Cvetje v 
jeseni. Prijetno vznemirjeni smo pričeli vabiti naše uporabnike in 
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tudi ostale starejše občane, da se nam pridružijo. Odziv je bil tako 
odmeven in prijeten, žal pa se je pri udeležbi poznalo, da čas 
korone še ni mimo. Vsi, ki smo se zbrali v dvorani, smo uživali, 
se smejali in jokali ob prelepih posnetkih in obujanju spominov 
na mladost. In po odzivih sodeč bomo filmske večere še ponovili.
Že nekaj dni po tem pa nas je razveselil klic, da so za nas prispeli 
paketi Božička za en dan. Zopet smo se imeli lepo ob pogledu 
na vse te pisane zavitke in se v mislih in tudi naglas zahvaljevali 
vsem dobrim ljudem v naši lepi Sloveniji, ki misijo tudi na starejše 
in osamljene in jim z ljubeznijo in posebno skrbnostjo pripravljajo 
darila z veliko osebno noto, kar je presunljivo in nam prostovoljcem 
večkrat privabi solze in srečne nasmehe. V veselem razpoloženju 
smo si razdelili pakete, ki jih bomo v decembru raznosili našim sta-
rejšim ter jim tako polepšali praznike. Ja, pa to še ni vse! Ne smem 
pozabiti na naša četrtkova srečanja starejših. Ker smo bili zelo 
pridni, se veselo družili ob pogovoru in igranju družabnih iger, nas 
je ob tej priliki obiskal tudi Božiček. Povedal nam je veliko lepega, 
nas dodobra nasmejal ter v svoji malhi imel majhna presenečenja 
za vse prisotne. To je bil naš december. Vsem vam pa želimo, da 
se v letu 2023 veliko družite, pogovarjate, smejite in tudi komu malo 
navihano pomižiknete 😊. Saj veste, da so najlepši dnevi majhni kot 
škratki - kar naprej rastejo, a so vedno prekratki. 

Besedilo in foto, Jerica Laznik

ZGORNJE 
PODRAVJE

Ogledali so si praznično 
odeto Ljubljano
Ogled praznično okrašene Ljubljane je bil glavni motiv 
članic in članov Kluba upokojenih delavcev Ministrstva za 
notranje zadeve Maribor, za obisk glavnega mesta. Želeli 
so doživeti utrip prednovoletnega vzdušja in se sprehoditi 
po ulicah in trgih praznično okrašene prestolnice. V Lju-
bljano so se odpeljali z vlakom. Iz železniške postaje so 
se najprej sprehodili do ljubljanskega Nebotičnika. Vožnja 
z dvigalom v eno izmed najvišje ležečih kavarn pri nas, je 
bila za marsikoga posebno doživetje. Iz terase kavarne so 
si mesto ogledali še iz ptičje perspektive.
Po skupnem kosilu so se podali po mestu zaznamovanem s svo-
jevrstno podobo arhitekta Jožeta Plečnika. Sprehodili so se mimo 
parlamenta, Cankarjevega doma in preko Kongresnega trga 

do tromostovja. Poleg mestnega jedra se jim je čudovit pogled 
odpiral tudi na lepo okrašen in osvetljen grad. Zato so se, ko se 
je stemnilo, s tirno vzpenjačo odpeljali na grad. Z razgledne plo-
ščadi so občudovali okrašeno dvoriščno stran gradu ter bogato 
praznično osvetlitev mestnega središča. Od vsepovsod so jih 
pozdravljale praznične luči s celo paleto spreminjajočih barv.
Po vrnitvi z gradu so se sprehodili mimo mestne hiše do svetli-
kajočega Prešernovega trga. Petnajst metrov visoka smreka, ki 
letos krasi Prešernov trg, je res čarobna in privablja poglede vseh, 
ki gredo mimo. Na nabrežjih Ljubljanice in na tržnici so obiskali 
sejemske hiške s ponudbo izdelkov, primernih za novole-
tna obdarovanja. Pestra je bila tudi praznična ponudba stojnic z 
značilnim vonjem po cimetu in klinčkih. Potrdijo lahko, da je glavno 
mesto Slovenije, s svojo decembrsko svetlobno in barvno okra-
sitvijo, res praznično odeto. Mesto v tem času privablja številne 
domače in tuje obiskovalce, saj je bila gneča nepopisna. S takšno 
gnečo so se srečali tudi na vlaku, s katerim so se v večernih urah 
vračali v Maribor. Sedežev preprosto ni bilo za vse, zato so tudi 
nekatere njihove članice in člani morali stati vse do Pragerskega.
Ker se leto bliža h koncu, so se spomnili vseh skupnih izletov, 
druženj in športnih udejstvovanj. Ugotovili so, da so vsa srečanja, 
ki so jih doživeli, dobra popotnica za nove poti v letu, ki je pred 
njimi. Zato so si v letu 2023 zaželeli veliko zdravja ter še mnogo 
lepih, skupnih poti. 

Besedilo in foto, Mirko Ploj

Prednovoletni izlet
Člani sekcije za izlete in letovanja DU Slovenska Bistrica se obi-
čajno pred novim letom odpravimo na izlet v razne kraje doma 
ali v tujini. Tako smo tudi letos odšli v Trst in Koper. Najprej smo 

Pred hramom demokracije

Pred Slovenskim kulturnim domom
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se ustavili pri cerkvi Matere Marije Kraljice na Vejni (Monte Grisa) 
nad Trstom. Po ogledu smo se spustili v Trst. Sprehodili smo se 
do Trga Unita in naprej do Rimskega gledališča. Od tu smo na-
daljevali ogled Trsta do cerkve sv. Spiridona in sv. Nikolaja, vse 
do kanala Grande. Nekateri so se sprehodili do tržnice Mirela, 
spet drugi pa so raziskovali skrite kotičke Trsta. Po ogledu Trsta 
smo pot nadaljevali v Koper. Sprehodili smo se do Titovega trga. 
Ogledovali smo si okrasitve in osvetlitve, ki so vedno bolj izsto-
pale, saj se je začelo mračiti. Počakali smo, da se je povsem 
stemnilo, da smo lahko uživali v polnem sijaju koprske svetlob-
ne okrasitve. Zadovoljni in veseli smo se odpravili proti domu. 
Doma smo lahko videli, da v Slovenski Bistrici nič kaj dosti ne 
zaostajamo z okrasitvami za drugi večjimi mesti. Bilo je lepo in 
zanimivo.

Besedilo in foto, Janez Bradan

SPODNJE 
PODRAVJE

Aktiva žena Dolena
Folklorno društvo Rožmarin Dolena ohranja ljudsko iz-
ročilo na različnih področjih, skrbi za novosti z izobra-
ževanji, sodelujejo na gostovanjih in prirejajo lastne pri-
reditve, nastope, razstave, srečanja, promocije, kuhajo 
in pečejo, pripravljajo razstave. V društvo je vključe-
nih veliko članov in različnih skupin: odrasla in otroška 
folklorna skupina, Rebolj in Jurek, ded nosi babo, rimske 
vestalke in aktiv žena. V društvu lahko vsak najde kaj 
zase, zato so v društvo vključeni že predšolski otroci. 
Aktiv žena pa deluje že dobrih 25 let. Predsednica aktiva žena 
je Slavica Petrovič. Žene so aktiv ustanovile z namenom pro-
stovoljnega povezovanja in dviga izobraženosti gospodinj na 
področju kulinarike z organiziranjem kuharskih tečajev. Ohra-
njanje tradicije starih jedi in s tem povezanih običajev pa je te-
meljni namen delovanja aktiva žena. S pripravo starih jedi pa 
se uspešno vključujejo v celostno turistično ponudbo v občini 
Videm. Vsako leto se v aktiv vključi več žena. Zanimivo je, da je v 
njihovem aktivu tudi veliko mladih gospodinj, ki rade delijo svoje 
znanje in izkušnje z že izkušenimi članicami. Pridne in delovne 
žene prihajajo iz okoliških vasi, predvsem iz KS Dolena in KS 
Ptujska Gora, prav tako pa tudi iz sosednjih občin. 
Pripravljajo razna predavanja in izobraževanja, da pridobijo ko-
ristne informacije in izkušnje. Skrbno pripravljajo svoja srečanja, 
razstave, aktivno sodelovanje z društvom in z ostalimi društvi v 
občini. Prav tako se udeležujejo gostovanj po celi Sloveniji ter 
v sosednjih državah. Sodelujejo na tekmovanjih in razstavah. 
Skrbijo za promocijo in predstavitev domače hrane, za dvig ka-
kovosti in omogočajo dostop do informacij in podporo vsem, ki 
bi se želeli vključiti v promocijske aktivnosti predstavitve kulina-
rike v Halozah. Prizadevajo si obuditi staro peko iz pozabe in 
navdušiti mlade za peko, hkrati pa želijo spodbuditi vse k sode-
lovanju, ki se v Občini Videm ukvarjajo s turizmom, s turizmom 
na kmetiji ali s turizmom vinskih kleti. Z veseljem se odzovejo na 
prošnje občine ali domačega društva in tudi drugih društev pri 
organizaciji pogostitev na raznih prireditvah. Letos so se odlo-
čile za nekaj bolj sodobnega in hkrati starega, torej za pripravo 

jedi iz buč, ki so bile nekoč namenjene le za krmo živali. Zbrale 
so se jesensko popoldne v domu krajanov v Doleni. Kuhale so 
v povsem obnovljeni in na novo opremljeni kuhinji, buče pa so 
nabrale na svojih vrtovih in njivah. Vse navzoče je pozdravila 
predsednica društva in predstavila učiteljico kuharstva Mileno 
Sitar. Predavateljica je najprej spregovorila nekaj besed o bučah, 
o kuhi in peki buč. Razdelile so se v skupine in se lotile pripra-
ve. Gospodinje so izdale svoje skrivnosti peke druga drugi, prav 
tako pa je še veliko koristnih nasvetov podala učiteljica. Iz buč so 
naredile vrsto okusnih jedi. Dan se je zaključil pozno zvečer, po 
skupni fotografiji. Vse dobrote so nato poskusile in se zahvalile 
mojstrici, da jim je podarila svoj čas in znanje. Sedaj v jesenskem 
času so izvedle več skupnih aktivnosti: trebile so buče na njivi, 
najbolj zanimivo pa je bilo opravilo trganje koruze in nato ličkanje 
zvečer pri članici aktiva žena. Ob kožuhanju so zapele in seveda 
odlično jedle. Drugi dan so požele koruzna stebla - koruznico ter 
naredile snopje ter ga zložile v kopice kot se je to delalo nekoč.
Uživale so ob delu, obujale spomine na stare čase, najbolj pa so 
uživali otroci, ki so se v kopicah skrivali in igrali. V pomoč pa so 
jim priskočili tudi možje.

Zdenka Golub, foto Slavica Petrovič

Podlehniški upokojenci 
se radi družimo
Tudi člani DU Podlehnik se radi družimo ob raznih aktiv-
nostih. Tedensko se srečujemo v Športnem parku, kjer 
se rekreativno ukvarjamo z ruskim kegljanjem, organizi-
rali smo že tudi ustvarjalne delavnice, kulturna srečanja, 
razstavo zdravilnih zelišč, sodelovali smo na razstavi ro-
kodelskih izdelkov ipd.
Sodelujemo pa tudi na prireditvah, ki jih organizirajo druga 
društva v naši lokalni skupnosti. Zelo smo ponosni, da ob 
začetku šolskega leta lahko skrbimo za varnost naših prvošol-
cev in ostalih šolarjev. Najbolj pa so obiskane naše strokovne 
ekskurzije, na katerih se ne le družimo, spoznavamo tudi zname-
nitosti in naravne lepote naše domovine. V letošnjem letu smo 
organizirali dve zanimivi ekskurziji. V juniju smo obiskali Ormož. 
Ogledali smo si ormoški grad, grajsko pristavo, kjer so na ogled 
zanimive razstave, ter grajsko zbirko na gradu v Veliki Nedelji. 
Sprehodili smo se tudi po naravnem rezervatu - ormoški laguni, 
ki je pomembno gnezdišče mnogih ptic, videli smo mnogo živali, 
tudi vodne bivole. Spoznali smo veliko zanimivosti, to je bil lep 
in poučen izlet. Septembra pa smo se odpeljali v Maribor, ki 
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je sicer naše bližnje mesto, obiskovalcem pa nudi veliko lepih 
in zanimivih kotičkov, ki so bili še mnogim izmed nas nepozna-
ni. Z zanimanjem smo si ogledali akvarij in terarij, se sprehodili 
po mestnem parku do Treh ribnikov. Nato pa smo si ob obuja-
nju spominov na stare dobre čase ogledali še zanimive zbirke 
v Muzeju narodne osvoboditve. Po ogledu mariborske stolni-
ce smo se sprehodili do Lenta, saj mimo velike znamenitosti, 
najstarejše trte na svetu, res nismo mogli. Nato pa smo se z 
gondolo odpeljali na Pohorje, kjer smo imeli tudi kosilo. Čeprav 
nam vreme ni bilo preveč naklonjeno, smo skupaj preživeli lep 
dan. Jesensko vreme, zreli kostanji in sladek mošt pa so nas 
kar vabili k druženju. V oktobru smo organizirali občinsko tek-
movanje v ruskem kegljanju. K sodelovanju smo povabili tudi 
druga društva v občini. Odziv sicer ni bil množičen, udeležilo se 
je 7 ekip in nekaj navijačev, vendar je bilo vzdušje zelo prijetno. 
Navzoče je pozdravil tudi župan, mag. Sebastian Toplak. Najbolj 
so bile seveda zadovoljne ekipe, ki so osvojile pokale. Vendar pa 
tudi drugi nismo bili razočarani, saj poznamo rek, da ni važno 
zmagati, pomembno je sodelovati. Po zaključku tekmovanja 
smo se družili ob pečenem kostanju in sladkem moštu. Sedaj 
pa se že veselimo druženja: » … ko pride sveti Martin, ki bo iz 
mošta delal vin'…«. Vemo, da bo veselo!

Danica Kurež, foto Milica Jeza

Martinovanje TD Podlehnik
Pred koncem jeseni, v novembru, so ljudje že v davnih 
časih slavili praznike v zahvalo za dobro letino. Na mar-
tinovo se mošt spremeni v vino. To je zelo pomemben 
praznik vinarjev, tako pomemben kot je trgatev praznik 
vinogradnikov. 
Prireditve so trajale od začetka jeseni. Potekali so sprejemi 
napovedanih skupin na Viničarskem in v Etnološkem muzeju, 
izvedli smo tiskovno konferenco za projekt martinovanja Visit 
Haloze, pripravili pohode za najavljene skupine, pospravili klo-
potec in opravili zbirco vina domačih vinogradnikov in blagoslov 
mošta v cerkvi, izvedena sta bila dva pušlšanka v Baru Maučič 
in na Izletniški kmetiji Cestnik – Vaupotič. TD Podlehnik ne skrbi 

samo za razvoj turizma v Podlehniku, temveč se naše delo 
odraža tudi v ohranjanju snovne, nesnovne in digitalne kulturne 
dediščine. Kulturna dediščina je pomembna za posameznike, 
skupnost in družbo. Treba jo je ohranjati in jo prenašati na pri-
hodnje generacije. Zato so na martinovanju pripravili bogat kul-
turni program, kjer so nastopili Štajarski frajtonarji, ljudski godci 
Vseh vetrov, šaljivi krst mošta in nastop humoristk - Haloških 
opravljivk. Vse navzoče sta pozdravila predsednik TD Podlehnik 
Milan Vidovič, župan občine Podlehnik Sebastian Toplak, kletar 
leta Stanko Vegan in predsednik KTE koranti Demoni Vareja. 
Vsi so v programu uživali in se tudi nasmejali do solz. Nato so 
predsednik, podpredsednik, župan in kletar TD Podlehnik udarili 
pipo na sod ter nazdravili z haloško kapljico. Sledila je martinova 
večerja in vsi so se zavrteli ob zvokih ljudskih godcev. Pijmo 
zmerno in samo najkvalitetnejša vina. To bo naše zadovoljstvo 
in največja spodbuda pridelovalcem, negovalcem in trgovcem, 
da vam bodo priskrbeli res tistega najboljšega. Cenimo dedišči-
no, katere sestavni del smo. Vinska trta je čudežna rastlina, ki 
spremlja človeka že več tisočletij.

Zdenka Golub, foto Sandi Šprah
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Mesec november je čas, ko upoko-
jenci najraje sodelujejo na športnih 
dogodkih, ki se odvijajo v notranjih 
ogrevanih prostorih. Tako so se od-
ločili za bowling, ki je skoraj po vsem 
svetu znana in uveljavljena igra. Lahko 
je oblika rekreacije, lahko pa je tudi 
zelo resen šport. Potrebujemo le 
stezo, posebne čevlje in kroglo in že 
smo pripravljeni za igro. Vedno raje 
ga igramo tudi v Sloveniji, zato je Klub 
upokojenih delavcev ministrstva za 
notranje zadeve Maribor, v sodelovanju 
s Policijsko upravo Maribor, v Bowling 
centru Strike, 5. novembra 2022 takšen 
športni dogodek tudi organiziral.
Zbralo se je 13 ekip, od tega pet ekip še ak-
tivnih in osem ekip že upokojenih delavcev 
policije. Po jutranjem pozdravnem nagovo-
ru mariborskega predsednika kluba Mirka 
Ploja in popitem toplem napitku, so keglji 
pričeli padati. Srečanje aktivnih policistov 
in njihovih nekdanjih sodelavcev je poteka-
lo v prijetnem vzdušju. Ob igri so se zbrani 
sprostili in zabavali. Čeprav je šlo za tekmo-
vanje, so se medsebojno podpirali in hkrati 
navijali. Ob tem so se naučili tudi, kako s 
skupnimi močmi, torej ekipno, doseči čim 
boljši rezultat. To je v prvi vrsti pomembno 
za odgovorno službo še aktivnih delavcev 
policije, vsekakor pa športno udejstvovanje 
vsem pripomore tudi k boljšemu zdravju. 

Balinarji DU Jesenice državni prvaki
Ekipa balinarjev Društva upokojencev 
Jesenice je na dveh letošnjih tekmo-
vanjih dosegla velik uspeh. Najprej 
je nastopila na gorenjskem upoko-
jenskem tekmovanju četvork in se z 
zmago uvrstila na državno tekmova-
nje društev upokojencev Slovenije. 
Zaključno tekmovanje državnega pr-
venstva DU v balinanju za leto 2022 se 
je odvijalo v Komendi. 
Tekmovanja se je udeležilo 14 ekip, ki so 
si finale priborile na svojih regijskih tekmo-
vanjih. Vsaka ekipa je štela 4 tekmovalce 
in eno rezervo. Ekipa DU Jesenice je po 
slabem štartu v nadaljevanju tekmovanja 
pokazala pravi karakter ter si priborila 
nastop v finalu. V finalnem dvoboju je pre-
magala ekipo Postojne ter osvojila naslov 
državnega prvaka. V ekipi so bili Jože 
Domevščik, Ibrahim Mujezinović, Slavko 
Stošič, Sašo Ozebek in Miloš Nikolić.

Besedilo in foto, Stane Arh

Aktivni in upokojeni policisti so podirali keglje
Športno udejstvovanje z družabnim 
srečanjem aktivnih in upokojenih po-
licistov je s svojim prihodom in nago-
vorom počastil tudi predsednik Zveze 
klubov Slovenije Jožef Grah. Zmage se 
je tokrat veselila ekipa Kluba Maksa Perca 
Murska Sobota. Drugo mesto je osvojila 
prva ekipa Kluba Maksa Perca Maribor 
in tretje ekipa Policijskega veteranskega 
društva Sever Maribor. V  ženski katego-
riji je postala zmagovalna ekipa Kluba 
Maksa Perca Maribor, drugo mesto je 
osvojila ekipa Policijskega veteranskega 
društva Sever Maribor. Prvak med po-
samezniki z zlato medaljo okrog vratu je 
postal Marjan Časar iz Kluba Maksa Perca 

Murska Sobota, srebrno medaljo je prejel 
Uroš Kušar iz Policijske postaje Slovenska 
Bistrica in bronasto Tibor Konye iz Kluba 
Maksa Perca Murska Sobota. 
Ob tem, ne tako napornem in zahtevnem 
športu, so lahko med seboj tudi poklepetali 
in obudili kakšen spomin. Šlo je za medge-
neracijsko srečanje, kar je še posebej obo-
gatilo njihovo druženje in okrepilo medse-
bojne vezi. Za njimi je nepozabna športna 
dogodivščina, ki jo je ves čas spremljala 
dobra volja, navdušenje in smeh. Želja so-
delujočih je, da bowlanje ostane športno 
srečanje aktivnih in upokojenih delavcev 
policije tudi v prihodnjih letih.

Besedilo in foto, Mirko Ploj
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Demenca (tudi dementnost; iz latinščine 
dementia; blaznost, norost) je degene-
rativna bolezen, ki se glede na pojavnost 
deli na dva dela:
• presenilna demenca in
• senilna demenca.
Gre za skupek simptomov in znakov, ki se 
pojavljajo pri posamezniku in so lahko pos-
ledica različnih bolezni. Za demenco so 
značilne motnje spomina, osiromašeno 
mišljenje ter prizadetost opravljanja 
vsakodnevnih dejavnosti. Prizadeto je 
pomnenje in priklic novih informacij (po-
zabljivost), zmanjšana je zmožnost orien-
tacije, razumevanja, računanja, govornega 
izražanja in presoje, zmanjšana je sposob-
nost obvladovanja čustev ter socialnega 
vedenja. Z napredovanjem bolezni postaja 
oseba vedno manj samostojna in potrebuje 
dodatno nego. Pri demenci gre torej za upad 
prej obstoječih intelektualnih in spominskih 
sposobnosti. Demenco lahko povzroči več 
kot sto različnih bolezni, najpogostejši 
vzrok pa je Alzheimerjeva bolezen, ki 
je vzrok skoraj 60 % vseh demenc. Dokaj 
pogosta je tudi demenca zaradi bolezni mo-
žganskega žilja, redko pa jo povzročajo hor-
monske motnje, tumorji ali okužbe.

Opozorilni znaki demence
Eden najpogostejših začetnih znakov 
Alzheimerjeve bolezni je, da bolnik pozab-
lja nedavno pridobljene informacije. Zna-
čilno je tudi, da človek pozabi pomembne 
datume ali dogodke ter večkrat postavi 
isto vprašanje. Za stvari, ki jih je pred tem 
zmogel sam, se bolnik vedno bolj zanaša 
na opomnike ali na druge člane družine. 
Ker te težave postopoma napredujejo, jih 
svojci, ki so v vsakdanjem stiku z osebo, 
največkrat niti ne opazijo.

Upad umskih sposobnosti in 
nezmožnost reševanja težav
Osebe z demenco se težko koncentrirajo 
in imajo težave pri razmišljanju, posebej pri 
razumevanju abstraktnih pojmov, denimo 
številk. Posledično imajo lahko težave pri 
plačevanju računov ali težko sledijo npr. 
kuharskemu receptu. Ker se težko osre-
dotočijo, za opravljanje običajnih nalog in 
opravil potrebujejo veliko več časa. Spreje-
majo napačne odločitve, se na primer nep-
rimerno oblečejo glede na vreme, dvignejo 
velike vsote denarja ali kupujejo reči, ki jih 
ne potrebujejo. Težave imajo z upravljanjem 
financ, ampak se tega ne zavedajo.

Težave pri vsakodnevnih opravilih
Osebe z Alzheimerjevo boleznijo težko op-
ravijo preproste naloge, ki so sestavljene iz 
več zaporednih korakov, kot npr. gospo-
dinjska opravila, vožnja v znan kraj, priklic 
pravil igre pri najljubši igri, kje po svetu je 
že bila  … Ker z napredovanjem bolezni 
opravljanje nalog postaja vedno težje, jih 
sčasoma začnejo opuščati. Značilno za 
osebe z Alzheimerjevo boleznijo je tudi ko-
pičenje stvari in hrane. 

Težave s krajevno in časovno 
orientacijo
Ljudje z Alzheimerjevo boleznijo se pogosto 
ne spomnijo današnjega datuma oziroma 
dneva v tednu, meseca ali letnega časa. 
Navadno imajo težave z razumevanjem 
nečesa, kar se ne dogaja točno v tem tre-
nutku. Pozabijo, kje se nahajajo in kako so 
prišli tja, kar je razlog, da se izgubijo. Znak 
Alzheimerjeve demence je lahko tudi spre-
memba vida. Te lahko povzročijo težave z 
ravnotežjem ali branjem. Bolnik bo težko 
presodil razdaljo, določil barve ali kontrast, 
kar povzroča tudi težave pri vožnji. 

Težave pri govoru ali pisanju
Ena od značilnosti ljudi z demenco je, da 
težko sledijo pogovorom in se vanje vklju-
čujejo. Sredi pogovora se na primer usta-
vijo, ne vedoč, kako naprej, se ponavljajo 
in pogosto ne najdejo ustrezne besede ali 
izraza. Težave imajo pri pojmovanju izrazov 
za običajne predmete, kot so ročna ura, 

hlačnica, srajca ali hlače. Težave imajo tudi 
pri črkovanju in pisanju. 

Prestavljanje, izgubljanje in iskanje 
predmetov
Značilno za osebe z Alzheimerjevo 
demenco je, da predmete ali oblačila 
spravijo na nenavadna mesta, na primer 
umazano skodelico v koš za umazano 
perilo. Pogosto izgubljajo stvari in se ne 
spomnijo, kaj so pred tem počeli, da bi jih 
lahko našli. Pogosto nekaj iščejo, preverjajo 
in druge obtožujejo, da so jih okradli. Takšni 
dogodki in obtoževanja se stopnjujejo in so 
vse bolj pogosti, ko bolezen napreduje. 

Umik z dela in/ali družbenih 
dejavnosti
Bolniki z Alzheimerjevo boleznijo imajo 
težave pri sporazumevanju in težko so-
delujejo pri pogovoru, zato začnejo trajno 
opuščati delovne obveznosti, družabne 
aktivnosti in hobije. Ne spremljajo več niti 
svoje najljubše športne ekipe niti nadalje-
vanke, popolnoma opustijo hobije in se 
izogibajo družbi. 

Spremembe osebnosti in 
razpoloženja
Pri ljudeh z demenco se pojavijo spre-
membe v doživljanju in obnašanju. Lahko 
postanejo zmedeni, sumničavi, depresivni, 
prestrašeni ali občutijo tesnobo in so lahko 
napadalni. Njihova čustva se hitro spremi-
njajo in jih izražajo s silno ertupcijo. Včasih 

Splošno o demenci

https://sl.wikipedia.org/wiki/Latin%C5%A1%C4%8Dina
https://sl.wikipedia.org/wiki/Degenerativna_bolezen
https://sl.wikipedia.org/wiki/Degenerativna_bolezen
https://sl.wikipedia.org/wiki/Presenilna_demenca
https://sl.wikipedia.org/wiki/Senilna_demenca
https://sl.wikipedia.org/wiki/Alzheimerjeva_bolezen
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se odzovejo tudi neprimerno: v znanem 
okolju se razburijo, ko se v nekem polo-
žaju ne znajdejo ali se ne počutijo najbolje.
Sicer pa, če ste že dalj časa nagnjerni k 
pozabljivosti, ni to nikakršen alarm. Na-
sprotno! Strokovnjaki Univerze v Torontu 
so odkili, da je močan spomin, kjer se 
spomnimo vsake podrobnosti, močno 
precenjen. Odkrili so, da pozabljivost v 
resnici pozitivno vpliva na našo inteligen-
co. Profesor Blake Richlards, eden od 
raziskovalcev, je za The Independent 
povedal: »Ključnega pomena je, da naši 
možgani pozabljajo nepomembne po-
drobnosti in se namesto tega osredo-

Stroka naj se približa ljudem
Izrazoslovje pri označevanju staranja in 
starejših oseb je treba obravnavati komple-
ksno. Z namenom preprečevanja diskrimi-
nacije je nujno prepoznavanje in utemelje-
vanje jezikovnega kodiranja. Posebna pa-
zljivost velja pri skrbni rabi terminologije in 
z njo povezanega izrazja, da ne bi bil jezik, 
ki ga uporabljamo pri opisu starejših oseb, 
žaljiv. Deskriptorji, kot so 'stari', 'ostareli' 
in 'starostniki', so pogosti in uveljavljeni 
v medijskih poročilih, v družbenem in stro-
kovnem diskurzu nasploh, zato že števil-
ne, v ozaveščanje usmerjene kampanje, 
opozarjajo, da uporaba tovrstnega izrazja 
lahko spodbudi splošno družbeno diskri-
minacijo. Potreba po širši in poglobljeni 
razpravi, času in kontekstu družbenega 
prostora v hitro spreminjajoči se družbi, je 
več kot ustrezna. S kar najbolj različnimi in 
raznolikimi akterji, ki na področju staranja 
oblikujejo ali pa vplivajo na splošni druž-
beni vidik in v družbi prevladujočih vzorcev 
razmišljanja o starosti. Na pragu 21. stole-
tja se družba hitro spreminja. Zato naj bo 
tem spremembam primerno redefinira-
na starost. Tudi v jeziku. Prizadevanje 
ciljne skupine zatorej v zadnjih letih vse bolj 
nagovarja stroko, da bi se ta s svojo us-
taljeno terminologijo čim bolj približala že 
omenjenim družbenim spremembam in iz 
njih izhajajočih preoblikovanih vrednot. Na 
pragu teh sprememb je na ta vprašanja 
skušalo odgovoriti naše omizje. Profesor 
Milan Pavliha je poudaril pomen posebne 
pozornosti v iskanju primernega izrazja, 
jezika kot orodja vključenosti in krepitve 
moči starejših. Nekatere besede, pravi, 

imajo slabšalni 'vonj in okus'. Sem spadajo 
izrazi, kot so stari, ostareli, upokojenci, tudi 
starostnik, ki je nekakšna omilitev besede 
starec. Izrazi, denimo upokojenci, v števil-
nih primerih niso primerni, ker označujejo 
ekonomsko in ne starostno kategorijo. V 
svojem referatu je prof. Pavliha poudaril 
tudi pomen zadnje Ministrske konference 
Ekonomske komisije Združenih narodov, ki 
je potekala junija v Rimu in opozorila, da 
ukrepi, ki zadevajo potrebe starejših ljudi, 
presegajo ozko območje sociale. Potrebe 
starejših je treba vključevati v vse po-
litike  – in vse stroke  – in v ospredje 
postaviti pravico do avtonomije in sa-
moodločanja starejše osebe. Družbe 
še vedno niso kos sovražnemu govoru, 
kamor sodi tudi uporaba klišejskih izrazov 
o 'starih'. Tudi pri nas bi bilo treba raziskati 
in zagotoviti ničelno toleranco do starizma 
in diskriminacije starejših. 
Zaključne misli panelistov so zaobjele posa-
mezne referate in razpravo. Njihova mnenja 
so utemeljena na predstavljenih konceptih, 
a z odprtostjo do sprejemanja drugačnih 
mnenj in stališč ter voljnostjo po povezova-
nju in iskanju skupnega konsenza. 
V zaključnih mnenjih si sledijo takole: 
• Milan Pavliha: »Injicirati je treba polje 

preoblikovanja procesa staranja kot še 
vedno aktivnega družbenega polja, kjer 
je možna in spodbujena interaktivnost, 
začenši z jezikom in izrazjem, ki se temu 
tudi deskriptivno lahko najbolj približa. 
Stroka naj se približa ljudem!«

• Jana Mali: »Ko bomo spremenili odnos 
do starosti, bomo našli ustrezno rabo 
izrazov. Ko bomo znali razumeti, da 

starost ni le kronološko obdobje našega 
življenja, temveč tudi čas izvirnih osebnih 
možnosti, ugodnih priložnosti za osebno 
in družbeno nenadomestljiva človeš-
ka dogajanja, ki jih je mogoče opraviti 
le v starosti, se ne bomo več sramovali 
besede star. Čas je že, da opravimo s 
temi dilemami.« 

• Aleš Kenda: »V neki Evropski raziska-
vi so starejši povedali, da ne marajo biti 
starostniki, stari, varovanci, oskr-
bovanci. Želijo, da jih poimenujejo kot 
starejše, starejše ljudi, starejše osebe ali 
nekaj podobnega. Želijo, da jih naslavljajo 
z besedami, ki so spoštljive in poudarja-
jo njihovo individualnost. Vse več takšnih 
stališč in pogledov opažam tudi v Slove-
niji. Način spoprijemanja s takimi izzivi 
kaže na zrelost družbe, ali je sposobna 
doumeti subtilnost trenutka, subtilnost 
besede in legitimne želje starejših, ki so 
pomembno prispevali k družbi, v kateri 
živimo.« 

• Otto Gerdina: »Največja nevarnost 
rabe izraza starejši ljudje za naslavljanje 
starih ljudi je približevanje starosti sred-
njim letom, kar v trenutnem neoliberal-
no naravnanem političnoekonomskem 
okolju odpira prostor za spremembo v 
organizaciji in regulaciji družbe z vidika 
povprečnega pripadnika srednjih let 
in posledično ukinjanje številnih staro-
stnih varoval. Namesto da bi sprejemali 
skrite domneve, da je starost enaka ne-
skončnemu nadaljevanju vzorca srednjih 
let, kar implicira izraz starejši ljudje, raje 
sprejmimo, da starost vključuje tako pri-
ložnosti kot omejitve in tveganja.« 

Jezik kot orodje vključenosti 
in krepitve moči

točajo na stvari, ki jim bodo pomagale 
delati prave odločitve v realnem svetu. 
Danes dobro vemo, da telovadba po-
večuje število nevronov v hipokam-
pusu, a to so ravno te malenkosti iz 
našega življenja, ki v resnici niso po-
membne in ki vam lahko onemogoča-
jo, da sprejemate dobre odločitve.«
Naši možgani pozabijo specifično podrob-
nost o preteklem dogodku, kljub temu pa 
si zapomnijo širšo sliko. Raziskovalci ver-
jamejo, da nam na ta način možgani po-
magajo, da posplošimo dogodke iz pre-
teklosti in vidimo širšo sliko, ne pa vsake 
majhne podrobnosti, ki nam ne bi koristila.

Najboljši način shranjevanja spomina je, 
da si ne skušamo zapomniti vseh podrob-
nosti, opozarja Richards: »Če želite naredi-
ti dobro odločitev, je to skoraj nemogoče, 
če so vaši možgani nenehno bombardirani 
z neuporabnimi informacijami. Navadno 
idealiziramo ljudi, ki si lahko zapomnijo vse 
podrobnosti, a bistvo spomina ni v tem, da 
si uspemo zapomniti, kdo je na Olimpia-
di v Pekingu osvojil največ medalj.« Ko se 
naslednjič ne boste spomnili, kaj natanko 
ste jedli včeraj, se nikar ne obremenjujte. 
To je lahko znak visoke inteligence!

I.V.V., 
 ilustracija Hinko Smrekar
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ZDUSPLUSSOCIALNA VARNOST IN ZDRAVJE

Zbor članov ZDUS je na 31. rednem zasedanju dne 14. 12. 2022 
sprejel spremembe in dopolnitve Statuta ZDUS ter prečiščeno be-
sedilo Statuta ZDUS. V prilogi si lahko preberete sprejete spremem-
be in dopolnitve. Sprejeto prečiščeno besedilo bomo objavili takoj 
po tehničnem in lektorskem pregledu (sklep organa) ter po potrditvi 
na Upravni enoti Ljubljana. Zbor članov ZDUS pa je določil tudi čla-
narino ZDUS za leto 2023, ki znaša 0,50 EUR na člana na leto.

V zaključnem delu panela so bili k razpra-
vi vabljeni tudi prisotni v dvorani. Če pov-
zamemo njihova mnenja, lahko rečemo, 
da večina članov ciljne skupine želi biti 

nagovorjena z besedo starejši, saj jo do-
jemajo skozi notranjo dimenzijo vrednot in 
sprememb, ki so se v zadnjih desetletjih 
izoblikovale v družbi. V razpravi je bila po-

udarjena tudi pobuda o nadaljevanju teme 
o jeziku, a hkrati z dopolnitvijo in razširitvijo 
razumevanja dimenzije vključenosti. 
Sonja Bercko Eisenreich,univ. dipl. soc.del.

Kaj je dolgotrajna oskrba?
V vseh razvitih državah v zadnjih letih v 
ospredje vedno bolj prihaja dolgotraj-
na oskrba v okviru socialnih politik. 
Razlog tiči predvsem v staranju pre-
bivalstva in naraščajočem deležu sta-
rostnikov, ki potrebujejo pomoč. Na 
Ministrstvu za zdravje tako poudarja-
jo, da je njihova prioriteta priprava sis-
temskih rešitev na področju dolgotraj-
ne oskrbe, ki vključujejo tudi pripravo 
predloga Zakona o dolgotrajni oskrbi 
in obveznem zavarovanju za dolgotraj-
no oskrbo. Kot pravijo, namen sistem-
ske ureditve je, da bodo upravičenci s 
primerljivimi potrebami dostopali do 
primerljivih pravic, ki bodo v večjem 
deležu financirane iz javnih sredstev.
Dolgotrajna oskrba je opredeljena kot sistem 
storitev in ukrepov, namenjenih osebam, ki 
so zaradi bolezni, starosti, poškodb, invali-
dnosti, pomanjkanja ali izgube intelektualnih 
sposobnosti dlje časa ali trajno odvisne od 
pomoči drugih oseb pri opravljanju osnovnih 
in podpornih dnevnih opravil. 

Kateri so ključni izzivi dolgotrajne 
oskrbe v Sloveniji?
"Dolgotrajna oskrba v Sloveniji ni enotno 
sistemsko urejena. Nimamo niti enotne 

opredelitve, kaj dolgotrajna oskrba je. 
Zato državljani pod pojmom razumemo 
različne vsebine in je že samo zaradi tega 
kdaj pogovor otežen," pišejo na uradni 
spletni strani Ministrstva za zdravje. 
"Trenutno so največji izzivi na področju 
dolgotrajne oskrbe zlasti razdrobljenost 
pravic med različnimi predpisi, odsotnost 
enotne ocenjevalne lestvice, zapleteni 
administrativni postopki, odsotnost cen-
traliziranega dostopa do informacij, neza-
dostna razvitost in dostopnost do storitev 
v skupnosti. Vse to se lahko odraža tudi 
v dejstvu, da državljani s primerljivimi po-
trebami ne dostopajo nujno do primerlji-
vih pravic."

Kaj pravi Zakon o dolgotrajni 
oskrbi? 
V prvem členu zakona je zapisano, da 
dolgotrajna oskrba "predstavlja niz ukrepov, 
storitev in aktivnosti, namenjenih osebam, 
ki so zaradi posledic bolezni, starostne os-
labelosti, poškodb, invalidnosti, pomanjka-
nja ali izgube intelektualnih sposobnosti v 
daljšem časovnem obdobju, ki ni krajše od 
treh mesecev, ali trajno odvisne od pomoči 
drugih oseb pri opravljanju osnovnih in 
podpornih dnevnih opravil."

V drugem členu so zapisana temeljna 
načela dolgotrajne oskrbe, in sicer da se 
"z obveznim zavarovanjem za dolgotrajno 
oskrbo in z naslova drugih finančnih virov 
ter po načelih univerzalnosti, solidarnosti in 
enakosti zavarovanim osebam zagotavljajo 
pravice iz dolgotrajne oskrbe. Slednja se 
organizira in opravlja v javnem interesu na 
način, ki zavarovanim osebam omogoča 
enako razpoložljivost, dostopnost, do-
segljivost in kakovost storitev dolgotrajne 
oskrbe".
V tretjem členu pa je zapisano, da je 
dolgotrajna oskrba "javna služba, ki se 
v obsegu in na način, ki ga določajo ta 
zakon in na njegovi podlagi sprejeti pred-
pisi, izvaja v okviru javne mreže dolgotrajne 
oskrbe".
Spremembe Zakona o dolgotrajni oskrbi, 
ki so bile izglasovane včeraj, predvidevajo 
enoletni zamik začetka izvajanja lani spre-
jetega zakona, ki sistemsko ureja področje 
dolgotrajne oskrbe, tako oblike institucio-
nalnega varstva kot na domu. Spremem-
be zakona prinašajo tudi dodatna sredstva 
za dvig plač v dejavnosti zdravstva in so-
cialnega varstva ter za kadrovsko širitev v 
višini okoli 30 milijonov evrov.

Promocijski prispevek

ZDUSPLUSSPOROČILA UREDNIŠTVA IN VODSTVA ZDUS

ZBOR ČLANOV ZDUS 
SPREJEL SPREMEMBE 
IN DOPOLNITVE TER 
ČISTOPIS STATUTA ZDUS 
IN DOLOČIL ČLANARINO 
ZDUS ZA LETO 2023



NOČITEV Z
ZAJTRKOM

Enoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba superior

1.2-5.3.2023 6.3-7.4.2023

74,00 80,00

60,00 66,00

68,00 74,00

1.2.-5.3.2023 6.3.-7.4.2023

66,50 71,00

52,50 57,00

60,50 65,00

POLPENZION

Enoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba superior

1.2.-5.3.2023 6.3.-7.4.2023

69,50 74,00

55,50 60,00

63,50 68,00

POLNI
PENZION

Enoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba

Dvoposteljna
soba superior

1.2-5.3.2023 6.3-7.4.2023

84,00 90,00

70,00 76,00

78,00 84,00

1.2.-5.3.2023 6.3.-7.4.2023

76,50 81,00

62,50 67,00

69,50 75,00

1.2-5.3.2023 6.3-7.4.2023

77,00 83,00

63,00 69,00

71,00 77,00

Z IMSKO-
POMLADN I  

 ODD IH
2023

CEN IK  1 . 2 .  -  7 .4 .  2023

UPOKOJENC I OSTAL I  GOSTJE

Pri bivanju z 2 odraslima osebama: otroci do vključno 5. leta bivajo brezplačno, otroci
od 6. do vključno 11. leta imajo 50 % popusta.
Pri bivanju vsakega otroka z eno odraslo osebo: popust se obračuna na ceno
dvoposteljne sobe, odrasla oseba plača ceno enoposteljne sobe.

Vse cene so v EUR in vljučujejo DDV. 
Doplačilo na osebo na dan: turistična taksa 2 €.

Popusti: upokojenci, ki so člani društva, kluba ali aktiva upokojencev ZDUS, imajo 10 %
popusta na penzionske storitve. Člani kluba revije Vzajemnost imajo 6 % popusta na
penzionske storitve. Popusti se ne seštevajo.

Otroški popusti

NDP

05  660  70  00
REZERVAC I JE@HOTEL-DELF IN.S I

WWW.HOTEL-DELF IN.S I
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76,50 81,00

62,50 67,00

69,50 75,00

1.2-5.3.2023 6.3-7.4.2023

77,00 83,00

63,00 69,00

71,00 77,00

Z IMSKO-
POMLADN I  

 ODD IH
2023

CEN IK  1 . 2 .  -  7 .4 .  2023

UPOKOJENC I OSTAL I  GOSTJE

Pri bivanju z 2 odraslima osebama: otroci do vključno 5. leta bivajo brezplačno, otroci
od 6. do vključno 11. leta imajo 50 % popusta.
Pri bivanju vsakega otroka z eno odraslo osebo: popust se obračuna na ceno
dvoposteljne sobe, odrasla oseba plača ceno enoposteljne sobe.

Vse cene so v EUR in vljučujejo DDV. 
Doplačilo na osebo na dan: turistična taksa 2 €.

Popusti: upokojenci, ki so člani društva, kluba ali aktiva upokojencev ZDUS, imajo 10 %
popusta na penzionske storitve. Člani kluba revije Vzajemnost imajo 6 % popusta na
penzionske storitve. Popusti se ne seštevajo.

Otroški popusti

NDP

05  660  70  00
REZERVAC I JE@HOTEL-DELF IN.S I

WWW.HOTEL-DELF IN.S I

7.4.-10.4.2023 3x polpenzion 3x polni penzion

UPOKOJENCI 162,00 180,90 

OSTALI GOSTJE 186,30 205,20 

2.4.-7.4.2023 5x polpenzion 5x polni penzion

UPOKOJENCI 240,00 268,00 

OSTALI GOSTJE 276,00 304,00 

nastanitev v sobi z balkonom in klimo 
kozarček za dobrodošlico 
WI-FI povezava 
prost vstop v bazene z ogrevano morsko vodo (30-32°C) 
jutranja telovadba v bazenu in telovadnici 
sprostitvene vaje ob morju 
nordijska hoja 
prost vstop v Kneippov vrt 
tematski večeri 
tombola z nagradami 
kulturni program 
petkov in sobotni plesni večer  

PAKET DELFIN VKLJUČUJE:

 NAMIG  ZA
PRIHRANEK

 
DVA OTROKA B IVATA

BREZPLAČNO (EN
OTROK DO VKLJUČNO
5.LETA ,  DRUGI  OTROK

DO VKLJUČNO 1 1 .  LETA)  
 

7 . 4 . - 1 0 . 4 . 2 0 2 3

AKCIJA  VEL IKA NOČ  

( 7 . 4 . - 1 0 . 4 . 2 0 2 3 )
 
 

PREŽ IV ITE  VEL IKO NOČ  T IK  OB
MORJU .

Cene veljajo na osebo v dvoposteljni sobi za izbrani paket. Akcija velja za minimalno 3 noči.

ODDIH OB MORJU V  VESEL I
DRUŽBI  

 

AKCIJA !  4 =5  APRIL  

( 2 . 4 . - 7 . 4 . 2 0 2 3 )
 

PRVI  DAN VAM PODARIMO
 B IVATE  5  NOČ I ,  PLAČATE 4  

Privoščite si oddih ob morju v prijetnem vzdušju in domačnosti hotela
Delfin, kjer vam zagotovimo udobno namestitev za sproščen počitek.

Vse cene so v EUR in vključujejo DDV. 
Cene veljajo na osebo v dvoposteljni sobi za izbrani paket.

Vse cene so v EUR in vključujejo DDV. 
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